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PROTOKÓŁ NR XVI/2020 

XVI zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

23 kwietnia 2020 roku, godz. 1100 

 

sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego w trybie zdalnym 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XVI zwyczajnej sesji Sejmiku.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

otwieram XVI zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023. Sesja odbywa 

się w trybie zdalnym, ze względu na obowiązujący stan zagrożenia epidemicznego, w związku  

z pandemią koronawirusa. Ponieważ po raz pierwszy odbędziemy sesję w takim trybie, proszę 

wszystkich o wyrozumiałość i koncentrację. Szanowni Państwo, przede wszystkim chcę powiedzieć,  

że miło Was widzieć, jakkolwiek z ekranów ale bardzo się cieszę, że jesteście wszyscy i jesteście 

gotowi do pracy. Serdecznie witam Radnych Województwa Lubuskiego oraz Zarząd Województwa 

Lubuskiego z Panią Marszałek Elżbietą Anną Polak na czele. Witam również Pana Karola Zieleńskiego 

– Dyrektora Biura Wojewody Lubuskiego – nie mamy jeszcze połączenia, przedstawicieli prasy, radia  

i telewizji województwa lubuskiego i wszystkich Państwa, którzy oglądają naszą sesję w trybie on-line. 

Informuję, iż na podstawie art. 21 ust. 1 ustawy o samorządzie województwa - obrady sejmiku 

województwa są transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. 

Nagranie obrad jest udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej 

samorządu województwa. Szanowni Państwo, ponieważ wiemy, że są problemy z połączeniem  

z niektórymi radnymi, w momencie kiedy będzie sprawdzanie obecności, jak również w momencie kiedy 

będziemy głosować nad uchwałami, jeżeli ktoś z Państwa nie będzie korzystał z systemu 

elektronicznego, ja poproszę imiennie radnego o to, aby wyraził swoją wolę za pomocą podniesienia 

ręki i ogłoszenia nam werbalnie czy jest za uchwałą, czy jest przeciw uchwale, czy wstrzymał się. Także 
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proszę się nie obawiać, każdy z Państwa będzie miał możliwość głosowania nad uchwałami. 

Otrzymaliście Państwo maila z danymi dostępu do zdalnego systemu do głosowania. Dziś podczas sesji 

sprawdzanie obecności i głosowania odbędą się przy wykorzystaniu zdalnego systemu do głosowania. 

Przy sprawdzaniu obecności, po prawej stronie w Państwa oknie, będzie opcja wyboru „za”, klikając  

w to pole potwierdzą Państwo swoją obecność. I tak jak Państwu wcześniej powiedziałam, jeżeli 

Państwu się to nie uda, będę Państwa prosiła o potwierdzenie swojej obecności na sesji. Proszę, aby 

do zdalnego systemu do głosowania logować się tylko na jednym urządzeniu i tylko w jednym oknie. Nie 

można dublować połączeń do systemu. Szanowni Państwo Radni, przechodzimy do sprawdzenia 

obecności. Proszę przejść do okna, w którym Państwo mają otwarty system do głosowania. 

Rozpoczynam sprawdzanie obecności, proszę kliknąć w pole „za”. Pan Zbigniew Kołodziej? Pan 

Zbigniew Kołodziej, bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Obecny.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. I Pan Kazimierz 

Łatwiński.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Obecny.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Mamy 

jeszcze prośbę do Pani Ani Chinalskiej o potwierdzenie swojej obecności. Proszę o podniesienie ręki 

Pani Anno i powiedzenie „obecna”. Pani Aniu, czy Pani nas słyszy? Mamy problem w połączeniu  

z Panią Anną Chinalską. Pani Aniu, czy Pani nas słyszy?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Tak, jestem obecna.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji w trybie zdalnym obecnych jest 

29 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. Jednocześnie 

informuję, że protokół z XV sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego został umieszczony na serwerze 

dla radnych. Protokół przyjmiemy w końcowej części obrad. 
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Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie i Panowie Radni, 

otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu 

Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

• punkt 7a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 

2020 dotacji celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy 

zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – 

druk nr 257/20, 

• punkt 7b – Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2020 rok – druk nr 259/20, 

• punkt 7c – Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2020-2033 – druk nr 260/20, 

• punkt 7d – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Krośnieńskiemu 

– druk nr 258/20. 

Materiały i projekty uchwał będące przedmiotem sesji dostępne są również na serwerze dla Państwa 

Radnych. Szanowni Państwo przypomnę, że chęć zabrania głosu wyrażają Państwo poprzez podniesie 

ręki i trzymanie jej uniesionej do odwołania przeze mnie. Musimy zanotować kto z Państwa, wyraża 

chęć zabrania głosu. Udzielenie głosu może nie być zgodne z kolejnością zgłaszania. Moment 

przydzielenia głosu może potrwać chwilę, gdyż na liście platformy wideokonferencji nie ma możliwości 

ułożenia Państwa nazwisk alfabetycznie, a więc proszę o cierpliwość i wyrozumiałość. Zabrać głos 

mogą Państwo dwukrotnie w jednej sprawie, czas jednej wypowiedzi to maksymalnie 4 minuty,  

na ekranie będzie licznik, który będzie odmierzał czas. Te ustalenia były dokonane wspólnie z szefami 

Klubów podczas spotkania, które miało miejsce kilka dni temu. Czy mają Państwo pytania, uwagi  

do proponowanego porządku obrad sesji? Nie widzę zgłoszeń. Jeżeli chodzi o głosowania to wygląda  

to następująco: w momencie zarządzenia przeze mnie głosowania: po lewej stronie w Państwa oknie 

wyświetlać się będzie temat, który będziemy  głosować, natomiast po prawej stronie podświetlą się pola 

wyboru: „za/ przeciw/ wstrzymuję się”, klikając w odpowiednie pole oddają Państwo głos. Przypomnę, 
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że jeśli się komuś to się nie uda, to ja będę prosiła o wyrażenie swojej woli poprzez wyczytanie Państwa 

i poproszenie o deklarację. Przechodzimy do głosowania. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 7a – Podjęcie uchwały w sprawie 

udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2020 dotacji celowych na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków 

położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 257/20. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 7a, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „za”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „przeciw”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę  

i kliknąć w pole „wstrzymuję się”. 

Pana Zbigniewa Kołodzieja bardzo proszę o wyrażenie swojej woli. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Jestem „za”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Pani Anna 

Chinalska – proszę włączyć mikrofon i proszę wyrazić swoją wolę. Pani Aniu, czy Pani mnie słyszy? 

Pani Aniu, proszę włączyć mikrofon. Mamy problem z połączeniem z Panią Anną Chinalską. Pana 

Maciuszonka w tej chwili nie ma, mam informację dla Państwa, że Pan Maciuszonek jedzie w miejsce 

gdzie ma lepszy zasięg. Czy mamy połączenie z Panią Anną Chinalską? Na wizji Pani Ania jest.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Halo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Aniu, czy jest Pani  

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 7a? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Tak. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

głosowało 29 radnych, wszyscy przyjęli zmiany porządku obrad o punkt 7a.  

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 
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Stwierdzam zatem, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 7a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Obecnych jest 28 radnych, Pan Wacław Maciuszonek przemieszcza się w inne miejsce. Poddaję zatem 

pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 7b – Podjęcie uchwały w sprawie dokonania 

zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2020 rok – druk nr 259/20. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 7b, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „za”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „przeciw”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i kliknąć w pole „wstrzymuję się”. 

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 7b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 7c – Podjęcie uchwały w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2020-2033 – druk 

nr 260/20. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 7c, proszę podnieść 

rękę i kliknąć w pole „za”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „przeciw”.  

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „wstrzymuję się”. 

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 7c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 7d – Podjęcie uchwały w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Krośnieńskiemu – druk nr 258/20. Kto z Państwa Radnych jest 

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 7d, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „za”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „przeciw”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę  

i kliknąć w pole „wstrzymuję się”. 

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 7d. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Jest już z nami Pani Ania Chinalska. Porządek obrad sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz  
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z przegłosowanymi zmianami, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „za”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i kliknąć w pole „przeciw”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole 

„wstrzymuję się”. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Jestem „za”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Widzę Panią, Pani Aniu. 

Dziękuję.  

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji wraz z przegłosowanymi zmianami został 

przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Punkt 3. 

Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

ustaliliśmy z Przewodniczącymi Klubów, że interpelacje i zapytania złożycie Państwo na piśmie  

i prześlecie do Biura Sejmiku. Pragnę Państwa poinformować, że do Biura Sejmiku wpłynęły  

3 interpelacje Pani Beaty Kulczyckiej, 4 interpelacje Pani Anny Synowiec, 2 interpelacje Pani 

Aleksandry Mrozek, 2 interpelacje Pana Edwarda Fedko, 3 interpelacje Pani Małgorzaty Paluch-

Słowińskiej, 1 interpelacja Pana Bogusława Motowidełko, 3 interpelacje Pani Małgorzaty Gośniowskiej-

Koli. Wszystkie interpelacje zostały przekazane i odpowiedzi również zostaną udzielone Państwu  

na piśmie. Mamy zgłoszenie. Pan Edward Fedko, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: W związku z tym, że jedno z moich zapytań 

dotyczyło kwestii dofinansowania prac konserwatorskich na obiektach wpisanych do zabytków, ten 

projekt uchwały został dzisiaj wniesiony, więc proszę przyjąć, że to zapytanie jest nieaktualne i nie 

udzielić już mi na to odpowiedzi. Dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Dokładnie 

ta interpelacja miała tytuł „dofinansowanie z budżetu województwa lubuskiego obiektów zabytkowych”. 

Bardzo dziękuję Panie Radny. Zgłasza się Pan Łukasz Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Państwo Radni, w dniu dzisiejszym, w imieniu Klubu Bezpartyjni Samorządowcy, złożyłem interpelację, 

w której popieramy interpelację złożoną wcześniej przez Panią Radną Beatę Kulczycką w sprawie 

ścieżki rowerowej Otyń-Zielona Góra. Chciałem Państwu powiedzieć, że interpelacja, jak i w ogóle cała 

idea, która została w tej interpelacji zgłoszona przez Panią Radną Beatę Kulczycką znajduje pełne 

poparcie Klubu Bezpartyjni Samorządowcy, czyli Radnego Wacława Maciuszonka, Radnego Sławomira 

Kowala oraz moje. Dziękuję serdecznie.        

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Przypomnę, że interpelacja dotyczyła budowy ścieżki rowerowej na odcinku Otyń-Zielona Góra  

w ramach rozszerzenia zakresu rzeczowego projektu „Kolej na rower”. Dziękuję bardzo. Nie mamy już 

zgłoszeń.  

 

Interpelacje i zapytania złożone na piśmie stanowią załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Informacje zostały 

umieszczone w dwóch dokumentach, w materiałach na serwerze dla radnych. Pani Marszałek nie będzie 

omawiała informacji podczas dzisiejszej sesji. Czy mają Państwo pytania do tych informacji, które zostały 

Państwu przekazane?  Proszę o zgłoszenia, jeżeli są pytania. Mamy zgłoszenie, Pani Aleksandra Mrozek.   

 

Informacje na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowią załącznik nr 10  

do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Witam bardzo serdecznie. Mam pytanie 

odnośnie sprawozdania, które zostało przyjęte. Głównie skupiłam się na informacjach, które dotyczyły 

pomocy dla służby zdrowia w naszym województwie i mam takie oto pytania. Mieliśmy zabezpieczone, 
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mamy ponad 5 mln zł na testy w województwie lubuskim. Ta ilość testów, jaką podaje Pani Rzecznik 

Wojewody Lubuskiego, oscyluje w granicach 90 dobowo. Zdaję sobie sprawę, że o testach decydują 

służby inspekcji sanitarnej, ale mam pytanie: dlaczego w województwie lubuskim jest tak mało 

wykonywanych testów? Nie wiem, kto jest w stanie odpowiedzieć, ale z zapowiedzi tutaj, gościem tej 

sesji jest też przedstawiciel Pana Wojewody.      

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Jest  

z nami Pani Marszałek, ale poproszę o kolejne pytanie, bo mamy kolejne zgłoszenia. Pani Anna 

Chinalska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Szanowna Pani Przewodnicząca, Pani 

Marszałek, Wysoka Rado, chciałbym się dowiedzieć, jakie działania w związku ze sprawozdaniem 

podjął Zarząd w celu wspierania mieszkańców województwa lubuskiego, w tym dzieci szczególnie  

z obszarów wiejskich, ze środków europejskich i ze środków własnych. To jest moje pierwsze 

zapytanie. Jeszcze jedno zapytanie dotyczy przebiegu pandemii. Mamy to szczęście, że u nas ona nie 

rośnie w sposób lawinowy, jest brak ognisk zapalnych. Czy mamy szansę aby ta pandemia u nas 

rozwijała się w taki sposób, powiedzmy bardziej niemiecki, czyli żeby nie było tylu zgonów i żeby było 

dużo osób wyleczonych? Wiadomo, zachorowań może być dużo, bo to jest pandemia i mówią,  

że 60-70% może przejść tę chorobę. Dziękuję bardzo.       

  

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O głos 

prosi Pani Helena Hatka. Ma Pani głos, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Dzień dobry Państwu. Dziękuję Pani 

Przewodnicząca, za umożliwienie mi zadania dwóch pytań. Pierwsze pytanie dotyczy pomocy, którą 

udziela województwo lubuskie, jeżeli chodzi o minimalizowanie skutków pandemii. Przeznczona została 

kwota 50 mln, która rozumiem, że w większości został rozdysponowana. Te pieniądze zostały 

przeznaczone dla: Wielospecjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp., Szpitala 

Uniwersyteckiego im. Karola Marcinkowskiego w Zielonej Górze, 105 Kresowego Szpitala Wojskowego 

z Przychodnią w Żarach, Szpitala Na Wyspie, Nowego Szpitala w Szprotawie i dwóch stacji 

wojewódzkich Pogotowia Ratunkowego, plus na testy. Rozumiem, że te pieniądze zostały 

przeznaczone głównie na ochronę personelu medycznego. Chciałabym przypomnieć, że w naszym 

województwie mamy też inne szpitale. Właściwie w każdym powiecie mamy szpital, a są powiaty gdzie 
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mamy po dwa szpitale. Czy my, jako samorząd województwa i Zarząd, który realizuje decyzje Sejmiku, 

planujemy wsparcie finansowe bądź sprzętowe dla pozostałych szpitali w województwie lubuskim  

na sprzęt i na ochronę osobistą lekarzy, pielęgniarek czy innego personelu? To jest pierwsze pytanie. 

Drugie pytanie dotyczy wsparcia przedsiębiorców. Czytając drugie sprawozdanie Zarządu, wyczytałam 

że bardzo duża kwota przeznaczona była przez Wojewódzki Urząd Pracy na wsparcie przedsiębiorców. 

Wydaje mi się, że tam jest nieporozumienie, dlatego że można z tego sprawozdania odczytać, jest taki 

tytuł określony, że to są pieniądze z samorządu województwa lubuskiego, a jednocześnie wiemy,  

że to nie są nasze pieniądze. Pytanie jest takie: jakie środki przeznaczyliśmy konkretnie na wsparcie 

przedsiębiorców i w jakiej formie? Chodzi mi o źródło finansowania. Dziękuję bardzo.    

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Mamy 

jeszcze jedno zgłoszenie. Drugi głos, Pani Aleksandra Mrozek.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Chciałam uzupełnić swoje pytanie. Dlaczego 

w województwie lubuskim, w naszym szpitalu w Zielonej Górze, nie mamy do tej pory uruchomionego 

laboratorium? Wiem, że są zabezpieczone pieniądze na dwa laboratoria i w Gorzowie, i w Zielonej 

Górze. 50 dni praktycznie trwa epidemia, a my mamy problem z uruchomieniem. Myślę, że to też jest 

jeden z powodów, dla których wykonuje się mało testów. Chciałam zapytać, czy ta pomoc, która płynie 

do naszych jednostek służby zdrowia, jest konkretnie celowana na potrzeby związane z walką  

z koronawirusem, czy też szpitale z tego tytułu mogą zainwestować w te obszary, gdzie są duże 

potrzeby? Przykładem tego jest pomoc Swiss Krono, która została tak wykorzystana, że szpital  

w Gorzowie zakupił 15 łóżek na neurologię, sprzęt najbardziej nowoczesny. Dostał kwotę, widocznie tak 

wskazał darczyńca, 214 tys., Zielona Góra nas szpital 100 tys. Czy zielonogórski szpital kupuje tylko  

i wyłącznie te artykuły, pomoce, sprzęt, który jest potrzebny do walki, czy też inwestuje w rozwój 

placówki, chociażby tak jak Gorzów, gdzie mamy zakupiony sprzęt na potrzeby neurologii. Dziękuję.       

       

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pani Anna Synowiec. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Szanowni Państwo, mam pytanie do Zarządu. 

Złożyłam cztery interpelacje, oczywiście cierpliwie czekam na odpowiedź, natomiast uważam, że jedna 

z interpelacji jest bardzo pilna. Pytanie jest takie: ponieważ złożyłam tę interpelację 16 kwietnia, może 

Zarząd już jakąś decyzję podjął odnośnie przedsiębiorców, którzy wynajmują lokale w instytucjach 
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wojewódzkich. Ja znam przynajmniej dwa przypadki z Gorzowa Wlkp., jest to biuro podróży  

i restauracja, czyli te branże, które są szczególnie dotknięte, a myślę, że takich przypadków  

w województwie jest dużo więcej. Czy Zarząd Województwa rekomendował zwolnienie, akurat tych 

przedsiębiorców z czynszów? Oczywiście wspieramy przedsiębiorców środkami unijnymi, ale uważam, 

że w tym zakresie powinniśmy się wykazać dużą przychylnością. I jeszcze druga kwestia. Czy Zarząd 

Województwa rozważa wsparcie naszych instytucji, które zostały istotnie dotknięte finansowo, tak jak 

muzea, teatry, które nie prowadzą działalności, żeby w tym zakresie dokonać zmianę budżetu poprzez 

wsparcie finansowe tych instytucji? To są te kwestie, które może już dzisiaj mogą być w jakiś sposób 

wyjaśnione i rozstrzygnięte przez Zarząd. Dziękuję.      

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pan Kazimierz Łatwiński.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Chciałem nawiązać do pytania Pani Radnej 

Mrozek. Ponieważ jesteśmy w fazie pytań, to moje pytanie będzie w mojej ocenie retoryczne. Ale 

muszę to w formie pytania zadać. Czy prawdą jest, że na testy kierują lekarzy, nie sanepid? I przy okazji 

chciałem zapytać, czy Zarząd Województwa może poprzeć projekt ścieżki rowerowej w Zatoniu,  

o którym była mowa wcześniej?  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani 

Małgorzata Gośniowska-Kola.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Dziękuję bardzo. Jeszcze 

raz dzień dobry wszystkim Państwu. Szanowna Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni,  

w nawiązaniu do już wcześniej wybrzmiałego problemu, dotyczącego pomocy przedsiębiorcom, 

chciałabym tylko dopytać, ponieważ z informacji, które są zamieszczane na serwerach i na stronie 

województwa lubuskiego, wiemy, że takie konsultacje z przedsiębiorcami, z przedstawicielami 

przedsiębiorców już się odbyły, ale chcę zapytać jakie są tego efekty? Jakie są ramy czasowe? Czy 

Zarząd sobie takie ramy czasowe określał? Czy zostały już wysłane jakieś zapytania, bądź konsultacje 

może są w toku z przedstawicielami innych jednostek samorządu terytorialnego. Wiemy, że już niektóre 

miasta, niektóre Rady takie decyzje podjęły – wobec tego takie też kolejne pytanie – czy w tych 

konsultacjach w jakiś sposób są przewidziani, jeżeli chodzi o uczestnictwo, Radni Województwa? 

Dziękuję bardzo.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo, Pan Bogusław Motowidełko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Czytając sprawozdania, ale jednocześnie 

obserwując działania Pani Marszałek i Zarządu Województwa w ramach przeciwdziałania COVID, 

chciałbym powiedzieć, że można być zadowolonym z tego zakresu podjętych różnego rodzaju 

przedsięwzięć, patrząc na to obiektywnie i dlatego też, przy tej okazji chciałbym za to podziękować. 

Natomiast przez ostatnie trzy tygodnie obserwujemy prace pracowników służby zdrowia, właśnie 

szczególnie pracowników szpitali jednoimiennych, mam na myśli szpital zielonogórski, gorzowski, ale 

oprócz tego też wymienialiście Państwo jeszcze szpital 105, czy Na Wyspie. Składam zapytanie, czy  

w takim razie oprócz przedsięwzięć typowo inwestycyjnych, albo zabezpieczających środki higieniczne, 

środki sanitarne i inne działania w tym zakresie, można powiedzieć infrastruktury i nie tylko, czy 

przewidujecie Państwo jako Zarząd przeznaczenie dodatkowych środków na wynagrodzenia dla 

pracowników służby zdrowia, właśnie w tych specjalistycznych jednostkach? Ale jeżeli moje pytanie jest 

z wyprzedzeniem, to w takim razie wnioskuję o to, by takie działania finansowe podjąć dla tych 

pracowników. A bierze to się stąd, iż w wielu samorządach podjęto takie inicjatywy i myślę, że one  

są w tym okresie oczekiwane i byłyby dobrze widziane. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę, Pan Marek Surmacz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, 

witam Państwa. Chciałbym zwrócić uwagę, że środki w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 

Lubuskie-2020 na walkę z pandemią to blisko 50 mln zł. To są środki nie ujęte w budżecie samorządu 

województwa lubuskiego. Zarząd Województwa nie ma pełnej swobody w dysponowaniu tymi środkami. 

Jest zobowiązany niejako do określania potrzeb i działania w skomunikowaniu, żeby nie powiedzieć  

w akceptacji służb Wojewody i chciałbym spytać właśnie Panią Marszałek o to, jak radzi sobie  

z potrzebami nie tylko tych najważniejszych dzisiaj w dobie walki z pandemią jednostek. Bo one się 

wybijają w różnych publicznych wypowiedziach, ale z tej informacji, którą Pani Marszałek przekazała 

także – jak sobie radzi z potrzebami, przecież wcale nie mniejszymi, personelu medycznego, ale też 

potrzebami pacjentów, którzy przecież w tym czasie chorują. Potrzebują zapewnienia odpowiedniego 

poziomu opieki medycznej, leczenia, żeby nie było poczucia, że pandemia i tylko pandemia, a obok 

mogą się dziać rzeczy, które służba zdrowia województwa lubuskiego, nadzorowana oczywiście przez 
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Panią Marszałek i Urząd Marszałkowski, może nie liczyć na takie uznanie i uwzględnienie  

w potrzebach, takie jakby się wydawało, bo takie potrzeby bieżące istnieją. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę, Pan Zbigniew Kołodziej.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Witam Państwa. Mam dwa pytania  

co do sprawozdania Zarządu Województwa Lubuskiego za ten okres. Pierwsze – miliony na ochronę 

środowiska. Jest mowa o tym, że Zarząd rozdysponował finansowanie dla trzynastu projektów  

w konkursach RPO Lubuskie-2020, ale nie ma kwot jakie faktycznie poszły na wsparcie ochrony 

środowiska. Jest tylko miliony na ochronę środowiska i bez żadnych sum. Chciałbym się zorientować 

komu te środki zostały przyznane i faktycznie ile tych milionów na ochronę środowiska wydatkowano. 

Drugie moje pytanie dotyczy domów pomocy społecznej, środków ochrony osobistej. Informacja 

Zarządu jest taka, że dostał DPS w Trzebiechowie i Bełczu – czy było więcej takich wniosków, czy tylko 

do tych dwóch Zarząd Województwa się przychylił, do pomocy jeśli chodzi o zabezpieczenie w środki 

ochrony osobistej tych DPS-ów. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Zbigniew Kościk, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dzień dobry. Przede wszystkim bardzo się 

cieszę, że Państwa widzę wirtualnie, nierealnie, ale chyba się stęskniłem za Państwem. Przy okazji 

życzę wszystkim dużo zdrówka. Szanowni Państwo, ja także chcę rozpocząć od gratulacji dla Pani 

Marszałek za bardzo sprawny transport lotniczy środków ochrony osobistej dla lubuskiej służby zdrowia. 

I cieszę się, wychodząc z założenia, że zgoda buduje, Pani Marszałek nie unika tego, by w różnego 

rodzaju inicjacjach medialnych wskazywać, że to także czynniki rządowe. Konkretnie, niektórzy 

ministrowie stanęli na wysokości zadania i udzieli pomocy. Mam nadzieję, że inne samorządy także 

pójdą naszą drogą. Można powiedzieć, że od czasu do czasu wszyscy jesteśmy dumni z tego,  

że jesteśmy mieszkańcami województwa lubuskiego. Ale wracając do pytań, jest obecnie inna 

rzeczywistość, w której funkcjonujemy i  mam dwa pytania związane właśnie z szybkim dostosowaniem 

się funkcjonowania instytucji nam podległych, ale także naszych, z tym żeby zacząć sprawnie 

funkcjonować w warunkach epidemicznych. Pierwszy EFS – Pani Marszałek, czy nasz departament 

Europejskiego Funduszu Społecznego przeorganizował cele swoje? Jesteśmy, jako przedstawiciel 
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oświaty powiem Państwu, w trudnej sytuacji zdalnego nauczania. Na poziomie liceum nie ma z tym 

problemu, ale jakąś troską myślę obdarzamy wielu uczniów, których po prostu nie stać na sprzęt 

komputerowy czy na łącze internetowe. I czy EFS próbuje w jakiś sposób wyjść naprzeciw szkołom, 

które mają problemy z dostępem do internetu uczniom, których nie stać na zakup sprzętu czy dostęp  

do sieci internetowej? Czy będziemy wychodzić naprzeciw i udzielać jakiejś pomocy? I druga kwestia, 

drugie pytanie dotyczy Wojewódzkiego Urzędu Pracy. Tak się składało, że jak dwa miesiące temu się 

widzieliśmy, to rozmawialiśmy, że jest problem z dostępem pracowników, że po prostu jest to rynek 

dzisiaj pracownika, że brakuje pracowników, że trzeba posiłkować się pracownikami z zagranicy. Myślę, 

że kiedy ustanie ta zaraza, to będziemy znowu w nowej rzeczywistości bezrobocia. Czy Wojewódzki 

Urząd Pracy podobnie już przeorganizowuje swoje cele i priorytety, tak żebyśmy wyprzedzili 

ewentualnie na tyle, ile się da tę niebezpieczną sytuację w jakiej znajdziemy się za jakiś czas. Dziękuję. 

Jeszcze raz dużo zdrówka życzę.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Jeszcze 

mamy zgłoszenie, Pan Wacław Maciuszonek.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Dzień dobry Państwu. Pani 

Przewodnicząca przepraszam, ale miałem jakieś problemy na łączach i musiałem zmienić miejsce,  

i teraz mam już chyba wszystko w porządku. Przepraszam, być może będę się powtarzał w swoich 

pytaniach, bo nie wszystkie słyszałem. Natomiast, z dużym zdziwieniem zobaczyłem program 

dzisiejszej sesji, tam nic nie ma, przynajmniej w tym pierwotnym, na temat zmiany budżetu. Minęły już 

chyba ze dwa miesiące, kiedy mamy koronawirusa i moim zdaniem ten budżet powinien być całkowicie 

przeprawiony. Na pewno dochody nie będą takie jakie są zaplanowane a wydatki na pewno powinny 

być większe. I tutaj mam pytanie do Pani Marszałek – przede wszystkim co zrobi dla przedsiębiorców? 

Bo uważam, że to jest jakby najbardziej istotna rzecz, ponieważ jeżeli przedsiębiorcy nie poradzą sobie 

w tej trudnej sytuacji, to nie będzie ani podatków, ani służby zdrowia, ani wielu, wielu innych rzeczy.  

I drugi temat, taki który wydaje mi się, że jeżeli chodzi o rolnictwo, to jest też kolejna jakby epidemia, czy 

przynajmniej klęska – susza. Z tych wszystkich programów, o których się dużo mówi – nawadnianie, ale 

faktycznie nie można skorzystać. Wymogi są tak duże, że musimy cośkolwiek zrobić, bo będzie kolejna 

katastrofa. Także, ja po prostu jestem zaskoczony, że zamiast rzucić wszystkie ręce na pokład i ciąć 

wszystko, gdzie się tylko da, rzucić jakiekolwiek możliwe środki, żeby tylko ratować przedsiębiorstwa… 

Podobnie ze strony rządowej nic konkretnego nie ma, to co się mówi, to jest na razie tylko fasada. Może 

coś jeszcze będzie, może będą pożyczki, ale nie wiem, może nie słyszałem. Mówi się – 20-30 mln, 
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przynajmniej to słyszałem od przedsiębiorców, z którymi miałem kontakt, to jest tam jakaś kropla  

w morzu potrzeb. Jeżeli nie poradzimy sobie z gospodarką, to już później nie poradzimy sobie z niczym. 

Bardzo proszę, co tylko jest możliwe, jeśli trzeba wstrzymać, trzeba obciąć, ale wszystkie środki 

skierować, oczywiście oprócz środków na walkę z epidemią, z koronawirusem, na przedsiębiorstwa,  

na te, które z dnia na dzień praktycznie przestały funkcjonować i na rolnictwo, bo to są najważniejsze 

rzeczy, bez których ludzie będą umierali. Potrzeba rozbudowy szpitala – myślę, że też trzeba się 

zastanowić czy ją kontynuować, bo myślę, że będą ważniejsze rzeczy. Myśmy tam postulowali, żeby 

zrobić debatę na temat służby zdrowia, to na pewno nie jest temat na dzisiaj, ale myślę, że temat 

rozbudowy szpitala też trzeba przemyśleć ponownie. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Mamy 

jeszcze zgłoszenie, Pani Małgorzata Gośniowska-Kola, bardzo proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Pani Przewodnicząca,  

ja mam jeszcze jedno zapytanie związane z wnioskami kierowanymi przez Zarząd Województwa  

do różnych instytucji, przy takiej licznej korespondencji, że wczoraj mieliśmy okazję zobaczyć kolejny list 

pisany przez Panią Marszałek do Pana Premiera. Pewnie to jest ważny problem związany z młodzieżą, 

wobec tego pozwalam sobie o tym powiedzieć, dlatego, że jest to temat związany z obecnym czasem,  

z udziałem naszych uczniów kształcących się w niemieckich szkołach. To jest problem związany z ich 

uczestnictwem w maturach. Chciałam się zapytać, czy wcześniej stosunkowo – bo list był datowany  

z wczorajszą datą 22 kwietnia – był ten problem zauważony, że tacy uczniowie są, że będą się musieli 

przemieszczać przez granicę. Jaka jest tego skala, jeżeli chodzi o skale liczbową takich uczniów? Czy 

w związku z tym, były podjęte działania przez Panią Marszałek kierowane do samorządowców,  

do włodarzy gmin. Jeżeli tak, to których? W sensie rozpoznania tego problemu, jeżeli chodzi o skalę 

uczniów, którzy chcą zdawać maturę w szkołach niemieckich. W związku z tym, jakie działania zostały 

podjęte? Także nawiązuje do tego, że mieliśmy przecież Komisję do spraw młodzieży, która pracowała. 

Jest program młodzieży „Młodzi on-life”. Więc czy w tej kwestii zostały podjęte także działania inne, 

podczas tej szczególnie trudnej sytuacji wywołanej koronawirusem, kierowane do młodzieży. Jeżeli tak, 

to jakie ale głównie oczywiście chodzi mi o tych, którzy się kształcą w niemieckich szkołach. Wczoraj  

to wybrzmiało w tej korespondencji. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo, drugi głos 

w dyskusji Pan Kazimierz Łatwiński.  
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Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Ja chciałem się odnieść do wypowiedzi 

Pana Radnego Maciuszonka. Chciałem wyrazić taki pogląd, że zatrzymywanie w tej chwili inwestycji 

byłoby rozwiązaniem fatalnym. Szybkie wyjście z kryzysu może być osiągnięte poprzez kontynuację 

inwestycji publicznych i w służbę zdrowia. Tak wychodzono z kryzysu w innych państwach, na przykład 

w Stanach Zjednoczonych. I zatrzymywanie budowy szpitala, który jest prawie ukończony, to jest 

recepta na grzebanie się w kryzysie na 10 lat. To w PRL-u budowano szpitale przez 30 lat. Rozbudowę 

szpitala, bo rozumiem że chodzi o rozbudowę Szpitala w Zielonej Górze, trzeba szybko zakończyć  

i przez takie działania właśnie będziemy wychodzić z kryzysu i szybko. Jeżeli chcemy grzebać się  

w kryzysie, co będzie uderzające dla przedsiębiorców, to przecież przedsiębiorcy mają zlecenia, jeżeli 

takie inwestycje się toczą. I z tego żyją. A tutaj mamy pewne pieniądze publiczne i to sfera publiczna 

powinna się szczególnie angażować w wychodzenie z kryzysu. To znaczy: pieniądze rządowe, jeśli  

to możliwe unijne i samorządowe powinny powstrzymać gasnące w tej chwili inwestycje. I dlatego chcę 

wyrazić pogląd odmienny od poglądu zamrażania i gaszenia gospodarki wyrażonego przez Pana 

Maciuszonka.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy mamy 

jeszcze zgłoszenia? Pan Wacław Maciuszonek się zgłasza, mam nadzieję, że to nie jest dyskusja 

między Panem Kazimierzem Łatwińskim a Panem Wacławem Maciuszonkiem, tylko odnosimy się  

do sprawozdania z prac Zarządu. Czy w tej sprawie, tego sprawozdania Pan Wacław Maciuszonek 

chce drugi raz zabrać głos?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Nie, dziękuję, nie będę dyskutował  

z Panem Łatwińskim.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, ja również mam pytanie. Ponieważ na stronie Urzędu Marszałkowskiego jest informacja 

dotycząca wykonywania testów pracownikom służby zdrowia na terenie szpitala w Gorzowie 

Wielkopolskim, chciałam zapytać, dlaczego to dotyczy tylko i wyłącznie Gorzowa Wielkopolskiego  

i kiedy takie testy dla służby zdrowia będą wykonywane na terenie całego naszego województwa? 

Dziękuję. Jest z nami Pani Marszałek. Pani Marszałek, bardzo proszę, gdyby Pani chciała się odnieść 

do tych kwestii, które zostały poruszone w związku z materiałem z prac Zarządu Województwa. Bardzo 

proszę.  
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję za duże 

zainteresowanie, zwłaszcza tym nadzwyczajnym stanem. Dziękuję również za zrozumienie sytuacji  

w jakiej Zarząd pracuje. Obiecałam Pani Przewodniczącej, że krótko będę odpowiadać na pytania,  

bo jesteśmy też, proszę Państwa, pod presją czasu. Rano było posiedzenie Zarządu, Zespołu 

Zarządzania Kryzysowego z Wojewodą i jego służbami, a o 13:30 mamy też wideokonferencję z Panią 

Minister Funduszy i też bardzo ważne sprawy, o które Państwo pytacie, m.in. dzisiaj. Ponieważ pytania 

są bardzo konkretne, więc postaram się też bardzo konkretnie odpowiedzieć i przekazać parę takich 

informacji, które z pewnością Państwa zainteresują, o których dzisiaj dowiedziałam się na posiedzeniu 

Zespołu Zarządzania Kryzysowego. W tej chwili 85 osób w regionie lubuskim jest zakażonych,  

46 ozdrowieńców. Mamy 19 osób hospitalizowanych – 11 osób na Oddziale Zakaźnym w Zielonej 

Górze, 3 osoby w Szpitalu Jednoimiennym w Gorzowie Wielkopolskim. Na kwarantannie przebywają 

142 osoby. 444 osoby przebywają pod nadzorem epidemiologicznym. Pytaliście też o testy. Do tej pory 

w regionie lubuskim wykonano 4 303 testy. Testy są wykonywane na zlecenie lekarzy w sanepidzie  

w Gorzowie, ale również poprzez laboratorium „Diagnostyka”. Wracając do takich ogólnych jeszcze 

informacji: Zarząd Województwa zaangażował w tej chwili 105 mln zł: 50 mln bezpośrednio na walkę  

z koronawirusem przekierowaliśmy z Regionalnego Programu w pierwszej fazie, 45 mln dla szpitali 

postawionych w stan gotowości. Z tej kwoty za 9 mln kupiliśmy sprzęt ochrony osobistej, który już jest. 

To z Chin – 22 tony, 2 000 kartonów i to wszystko, nie będę tutaj w szczegółach wymieniać, co wskazali 

lekarze jako niezbędne: kombinezony, gogle, maseczki przede wszystkim, ale również kupowaliśmy 

sprzęt w polskich firmach, w Polsce. Ten sprowadzony z Chin jest za 5,5 mln. Natomiast na sprzęt 

ratujący życie 36 mln, to są respiratory głównie, defibrylatory, kardiomonitory, tomografy, USG. Ten 

sprzęt jest zakupiony i już w tej chwili prawie w większości, w 90 %, dostarczony do szpitali: Klinicznego 

w Zielonej Górze, w Gorzowie Wielkopolskim – Jednoimienny, w Torzymiu – Pulmonologiczny.  

Te 3 nasze szpitale są postawione w stan gotowości, ale również w Żarach wojskowy też otrzymał 

sprzęt nie tylko ochrony osobistej, też ratujący życie, w Żarach Na Wyspie, też Oddział 

Pulmonologiczny w Żaganiu, w Sulechowie, który został wskazany, ginekologiczno-położniczy  

i porodówka dla kobiet zakażonych. Jeżeli chodzi o środki ochrony osobistej, to zaopatrzyliśmy 

wszystkie szpitale powiatowe, również te nie postawione w stan gotowości, domy opieki społecznej, 

służby wojskowe, które nam pomogły – Czarna Dywizja, również nasze jednostki, instytucje służb 

publicznych, tak jak WORD-y, które zajęły się transportem i rozwożą sprzęt do szpitali, do DPS-ów, 

lekarze rodzinni na wniosek Okręgowej Izby Lekarskiej. 5 mln z puli tej 50 przeznaczyliśmy dla dwóch 

szpitali w Zielonej Górze i w Gorzowie po równo, po 2,5 mln na zakup testów. Ze środków unijnych 

przekierowaliśmy w pierwszej transzy 20 mln na pomoc dla przedsiębiorców – pomoc uzupełniającą 
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tarczę antykryzysową, dopłaty do ZUS-u, dopłaty do wynagrodzeń oraz 4,5 mln we wtorek przyjęliśmy 

fiszkę do realizacji – fiszkę projektu dla wykluczonych, to jest pomoc dla DPS-ów, Samotnej Matki, 

noclegowni, ośrodków prowadzonych dla bezdomnych. Też myślę, żeby ująć w tym projekcie izolatoria, 

bo to też są w tej chwili osoby objęte kwarantanną, zakażone, które lżej przechodzą chorobę. Dzisiaj 

prosimy Państwa o wyrażenie zgody na przekierowanie kwoty 600 tys. ze Święta Województwa,  

z Wydziału Promocji na prace remontowo-budowlane w oddziałach poza zakaźnych w Szpitalu 

Klinicznym w Zielonej Górze, w celu wykonania śluz, izolacji, wprowadzenia reżimu sanitarnego, żeby 

nie wstrzymywać leczenia tych pacjentów, którzy mają inne choroby, nie tylko związane z wirusem. 

Przeznaczamy też 100 tys. na wsparcie personelu medycznego, który jest bezpośrednio zaangażowany 

do walki z koronawirusem. Przygotowujemy, jeżeli chodzi o pomoc dla przedsiębiorców, duży projekt  

za 30 mln z Regionalnego Programu. Jak będzie chwila czasu to poproszę, żeby Marcin Jabłoński  

o szczegółach powiedział. W tej chwili piszemy projekt, bo pomimo wielu uproszczeń i zielonego 

światła, jaki dała Unia Europejska, jednak pewne procedury obowiązują, o co pytał Marek Surmacz, 

czyli uzgodnienie z Wojewodą, uzgodnienie z Minister Funduszy, opinia Konsultanta Wojewódzkiego  

i również uzgodnienia z Komisją Europejską. Udało nam się bardzo szybko zrobić te zakupy, zarówno 

sprzętu ochrony osobistej, jak też ratującego życie, ponieważ równolegle wdrażaliśmy wszystkie 

procedury, o których powiedziałam, łącznie z opinią Komitetu Monitorującego. Wszystko robimy zdalnie, 

na wideokonferencjach, a jednocześnie robiliśmy rozeznanie rynku. Chcę Państwa zapewnić,  

że wszystkie potrzeby zostały zdiagnozowane w szpitalach. Są to wskazania lekarzy, medyków, 

wirusologów. Nie ma tu jakiejś radosnej twórczości naszej – Zarządu Województwa. My słuchamy tych  

fachowców, ekspertów, którzy się na tym znają. W pierwszej wersji identyfikacja potrzeb stanowiła 

kwotę 329 mln. Jak widzicie, zakupy które już zrobiliśmy, to jest 50, czyli jest to wciąż kropla w morzu 

potrzeb. Społeczeństwo bardzo się zaktywizowało. Bardzo dużo firm pomaga, dlatego utworzyliśmy  

w urzędzie, oprócz Zespołu Szybkiego Reagowania, również zespół – taki Bank Informacji Pomocowej  

i kierujemy właśnie tą pomoc biznesów, firm, osób również prywatnych do naszych jednostek. 

Współpracujemy również ze strażą pożarną, która w imieniu Zarządu, który skierował 0,5 mln na pomoc 

dla seniorów, też rozwozi. Przed świętami rozwiozła takie upominki, paczki żywnościowe dla seniorów. 

W ramach Europejskiego Funduszu Społecznego wyrażamy też zgodę na przekierowanie pomocy, 

zmianę wydatków kwalifikowalnych na taką, która w takich warunkach może być realizowana. Nie 

działają dzienne domy pobytu, nie działają kluby seniora, ale pomoc jest realizowana zdalnie, czyli 

finansujemy catering, finansujemy w większym zakresie żywność, która jest dowożona do osób 

samotnych, ale również tych uwięzionych w domach, którzy nie mogą wyjść i nie mogą być 

zaopiekowani w tych domach opieki. Tyle wiadomości takich ogólnych, natomiast konkretnie, postaram 
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się naprawdę tak krótko. Dla Pani Mrozek – pytanie dotyczące pomocy dla służby zdrowia,  

to przedstawiłam. Jeżeli chodzi o testy. Skierowaliśmy 5 mln na zakup testów, a z naszego budżetu 

środki finansowe w pierwszej kolejności jeszcze w lutym na doposażenie laboratorium w Zielonej Górze 

i w Gorzowie, tak żebyśmy również my mogli samodzielnie wykonywać te testy. Mieliśmy 

zagwarantowaną dostawę – koniec marca, początek kwietnia. Niestety urządzenie do Gorzowa jeszcze 

nie dotarło. Ja jestem codziennie w kontakcie z Prezesem. Wciąż dostaję informację, że jutro, pojutrze, 

na dniach. Wiem, jakie są warunki też w Europie. Były w tym czasie zamknięte granice, różne zakazy 

związane z transportem, więc cierpliwie czekamy. Jutro, pojutrze ma być to urządzenie. Ale  

w międzyczasie dostaliśmy też zgodę na zlecanie testów do „Diagnostyki”. Ja dzisiaj zadałam pytanie 

Panu Wojewodzie, dlaczego tak drastycznie obniżono cenę za 1 test do kwoty 280 zł, ponieważ to też 

wstrzyma liczbę wykonywanych testów. Osobiście uważam, że za mało jest robionych testów. 4 303  

to jest zdecydowanie za mało. Bardzo mocno jesteśmy zaangażowani, pilnujemy żeby jak najszybciej  

w naszych laboratoriach i również w „Diagnostyce” były te testy robione, przede wszystkim: lekarzom, 

pielęgniarkom, ratownikom medycznym, salowym, wszystkim którzy są na pierwszej linii frontu  

na Oddziale Zakaźnym w Szpitalu Jednoimiennym, tam gdzie jest kontakt z zakażonymi, ale również  

w szpitalach powiatowych i POZ-ach. Lekarze też nie wiedzą, czy ktoś przychodzi z grypą, czy  

z koronawirusem. Więc też uważam, że należy im te testy wykonywać. Testy należy bez zbędnej zwłoki 

wykonywać wszystkim z objawami, ale również i w ich środowisku, bo jeżeli już jest test wykonany,  

to też należy osobom objętym kwarantanną takie testy wykonywać. I takie poszły z Zarządu zalecenia 

do naszych szpitali. Nie są one jednak w takim aż zakresie robione. Szpital w Zielonej Górze  

ma laboratorium wyposażone w pełni. Natomiast testy, które zamówił w Stanach Zjednoczonych, one 

dotarły, ale wciąż oczekujemy na zgodę w Ministerstwie Zdrowia na umożliwienie wykonywania tych 

testów, jest jakiś certyfikat potrzebny. W tej sprawie też dzwonię i dzisiaj również apelowałam  

do Wojewody, żeby pomógł nam przyśpieszyć korzystanie z tych testów. To jest kluczowe. Nie tylko 

zamykanie w domach, izolowanie, ale właśnie ta szybka diagnostyka. Także pragnę Państwa zapewnić, 

że bardzo mocno trzymamy rękę na pulsie, żeby jak najwięcej tych testów wykonywać. Pani Radna 

Chinalska pyta o wszystkie działania. Myślę, że tak nie będę aż szczegółowo opowiadać, ale  

w informacji z prac Zarządu przedstawiliśmy i dopowiedziałam. Jeżeli chodzi o przebieg pandemii – nie 

będę się tu silić na jakieś swoje teorie. Musimy być przygotowani na dużą falę i zrobić wszystko, póki 

jesteśmy zdrowi, żeby zabezpieczyć przede wszystkim służby medyczne na pierwszej linii frontu. 

Sprawna komunikacja jest też niesłychanie ważna. Taki sprzęt również zakupujemy z działania 

„Społeczeństwo informacyjne”. Dzięki Bogu, że jesteśmy w Unii Europejskiej i możemy korzystać  

z bardzo szybkiej ścieżki, jaką dała nam Komisja Europejska, którą też chcę pochwalić. Bardzo ściśle  
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z nami współpracuje, zwłaszcza Marek Prawda – Dyrektor Przedstawicielstwa Komisji Europejskiej  

w Polsce jest z nami w stałym kontakcie. Pani Helena Hatka pytała, jaką pomoc udzielamy dla 

przedsiębiorców. Te 20 mln plus 30, które przygotowujemy i konsultujemy z przedsiębiorcami, tak żeby 

odpowiedzieć na ich potrzeby i oczywiście uzupełnić też działania rządowe związane z tarczą 

antykryzysową. Wiemy, że jest przygotowywana trzecia wersja. Pani Mrozek też dopytuje o laboratoria. 

Myślę, że to powiedziałam. Jeżeli chodzi o potrzeby, które wskazują szpitale dla darczyńców, nie mamy 

na to wpływu i mamy taką nadzieję, wraz z prezesami codziennie, że przede wszystkim zostaną 

zabezpieczone oddziały zakaźne. W tej chwili, tak jak już Państwo mówiliście, wszystkie ręce na pokład. 

Walka z pandemią to jest teraz problem nr 1. Pani Anna Synowiec pyta się o zwolnienia z czynszów. 

Tak, Zarząd już rozpatrywał takie wnioski, chociażby zwolnienie z czynszu dzierżawcy w urzędzie. 

Wiadomo, że nie są to świadczone usługi, więc podchodzimy do tego rozsądnie i staramy się wszystkim 

pomóc. Również moi dyrektorzy – Państwo też otrzymaliście od nas takie pismo – pracują nad 

nadzwyczajnym, kryzysowym budżetem. Jesteśmy tego świadomi, że nie będzie wpływów 

oczekiwanych, tak jak to sobie zaplanowaliśmy w PIT i CIT. Spodziewamy się spadku na poziomie  

50 %. We wtorek Zarząd zmniejszył już budżet o prawie 4 mln subwencji rządowej. Udało się jeszcze  

to połatać bez cięć wydatków. Z nadwykonanych dochodów w I kwartale, bo chcę powiedzieć,  

że I kwartał to jest bardzo dobra realizacja, na poziomie zaplanowanych środków. Tu zgadzam się  

z Panem Radnym Łatwińskim. Staramy się nie wstrzymywać żadnych inwestycji. Tam gdzie mamy 

zaangażowane środki, chcemy inwestycje realizować, bo oczywiście musimy sprostać kryzysowi 

gospodarczemu, który z pewnością będzie. Usługi, biura podróży i wiele firm stoi. Wiele osób też 

straciło z dnia na dzień pracę. Jeżeli chodzi o projekt ścieżki rowerowej, to tak, współpracujemy. Pan 

Marcin Jabłoński spotyka się z wnioskodawcami. Szukamy również pokrycia finansowego, bo zależy  

to wszystko od dostępnej alokacji. Też nie mogę tu wyprzedzać absolutnie ekspertów, którzy oceniają 

projekt, więc poczekajmy na ich ocenę. Pani Radna Gośniowska-Kola też pytała o przedsiębiorców,  

co wyjaśniłam. Kiedy decyzje zapadną? Staramy się działać niezwłocznie, natychmiast, jak tylko 

spływają do nas uzgodnienia. Zarząd praktycznie obraduje każdego dnia. Także tutaj naprawdę 

podziękowania dla pracowników też departamentów funduszowych, Departamentu Zdrowia, Członków 

Zarządu. Jesteśmy rozkwaterowani, nie widzimy siebie, nie chcemy się zarażać. Marcin Jabłoński  

i Łukasz Porycki pracują na ul. Chrobrego, Tadeusz Jędrzejczak w Gorzowie, ja i Stanisław 

Tomczyszyn tutaj, w głównym budynku i myślę, że przetrwamy ten czas pandemii. Pan Radny 

Motowidełko – tak, myślimy o wynagrodzeniach. Stąd też pierwsze 100 tys. na granty i nagrody dla 

personelu najbardziej zaangażowanego, ale też proszę Państwa, prezesi też o tym myślą w szpitalach  

i też przyznali specjalne dodatki dla personelu medycznego na pierwszej linii frontu i to takie dosyć 
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znaczne. Dbamy o to. Wiemy jak bardzo mocno personel się naraża. Naraża również swoje rodziny. 

Pan Radny Surmacz – tak, korzystamy z niezakontraktowanych środków z Regionalnego Programu. 

Prowadzimy te uzgodnienia, co nie jest łatwe. Lepiej nam poszło z Komisją Europejską niż z Wojewodą, 

ale wszystko jest dobre, co się dobrze kończy. Również Pani Minister Funduszy, muszę powiedzieć,  

że z nami  bardzo dobrze współpracuje. Jest krótka, szybka ścieżka i pełne zrozumienie. Zostały 

wstrzymane wszystkie przyjęcia planowe. To nie jest nasza decyzja. To jest decyzja rządu, 

Narodowego Funduszu. Trudno mi powiedzieć w tej chwili dokładnie kogo z nazwiska, ale to rozumiem. 

Chodzi o to, żeby nie rozprzestrzeniała się choroba i wirus po całej jednostce. My to przerobiliśmy. 

Bardzo dobrze przypominacie Państwo sobie bakterię New Delhi, więc nasze służby naprawdę radzą 

sobie w tej chwili, bo przećwiczyliśmy ten poligon w II półroczu ubiegłego roku. Przede wszystkim 

staramy się utrzymać ten reżim sanitarny, izolować również inne oddziały, ale na ostro szpitale działają, 

SOR-y działają, na ostro wszystkie zabiegi są robione, ambulatoria również, badania. Staramy się, żeby 

pomagać wszystkim, którzy chorują. Wiadomo, że nagle wszyscy się nie wyleczyli, więc musimy sobie  

z tym radzić, być elastyczni i tak to w szpitalach robimy. Staramy się również korzystać z EFS-u. Tutaj 

jest też zrozumienie. Cały rynek pracy, wiadomo, wszystko się zmieniło, chodzi teraz o osłonę 

pracowników, żeby jak najmniej pracowników straciło pracę, mieli ochronę w tym trudnym czasie. Więc 

nie tylko 20 mln do WUP-u już zostało skierowane, również kolejna pomoc do DPS-ów – 4,5 mln  

i również przekierowanie już w tych projektach, bo tam gdzie są projekty w ramach Europejskiego 

Funduszu realizowane, chociażby na edukację, to też zmieniamy wydatki kwalifikowalne, żeby 

zabezpieczyć w komputery, sprzęt edukacyjny. Cała edukacja jest online w tej chwili. Kupowane  

są platformy edukacyjne. Takie działania są możliwe. Komisja Europejska wyraziła zgodę i zmiana, 

aneksowanie projektów odbywa się. Dostęp do internetu – wiadomo. Środki są na ten cel 

przeznaczane. Pan Radny Maciuszonek, oprócz pytania dotyczącego przedsiębiorców, na co starałam 

się krótko odpowiedzieć, również zwraca uwagę na klęskę suszy. Lubuskie jest niestety najbardziej 

dotknięte klęską suszy, więc też takie działania są przez nas zaplanowane, szczegółowo odpowiemy 

pisemnie, chyba że będzie chciał Stanisław Tomczyszyn, to poproszę o uzupełnienie, bo też ta pomoc 

dla rolnictwa w związku z tym, że nie tylko mamy do czynienia z koronawirusem, ale również mamy tutaj 

inne działania, które są potrzebne. Też przeznaczyliśmy środki, nie pamiętam w tej chwili jakie, ale 

Stanisław Tomczyszyn uzupełni, bo też Zarząd przeznaczył środki związane z ptasią grypą, z innymi 

problemami. Pani Radna Gośniowska-Kola – wczoraj Zarząd przyjął stanowisko związane z tą naszą 

transgranicznością. Otrzymujemy od starostów prośby, od mieszkańców, którzy nie mogą się w tej 

chwili przemieszczać, pracują za granicą. Wszyscy wiemy, o co chodzi, nie będę rozwijać się. W tym 

stanowisku wszystko to opisaliśmy. Dzisiaj również poprosiłam Wojewodę o podjęcie działań w tym 
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zakresie, ponieważ Premier Polski na konferencji prasowej wyraźnie zobowiązał wojewodów  

do podjęcia działań. To nie są nasze kompetencje, odpowiadam Pani Radnej. To nie są kompetencje 

samorządu, jeżeli chodzi o te działania. Takie działania podjął rząd. Prosimy, przyglądając się, jak  

to robi Brandenburgia, że jednak luzuje te zakazy, stopniowo, więc też zwróciliśmy się o takie działania 

po naszej stronie. To dotyczy właśnie edukacji, ponieważ w Brandenburgii matury normalnie się 

odbędą. Bardzo nam zależy na tym, żeby również nasza młodzież, która tam pobiera nauki, też mogła 

zdawać maturę w normalnym terminie. Pan Radny Łatwiński też mówi na temat inwestycji. Staramy się 

nie wstrzymywać. Nie mamy w tej chwili żadnych cieć w budżecie. W tej trzeciej tarczy spodziewana 

jest też pomoc dla samorządów. W tej chwili to konsultujemy. Będzie spotkanie Zarządu Związku 

Województw i wspólne takie stanowisko, wskazujące rządowi na potrzeby samorządów wojewódzkich, 

jest w trakcie przygotowania. Niestety nie spodziewamy się zwiększenia dla nas dochodów, a wręcz 

przeciwnie będą cięcia. Dlatego tam, gdzie nie mamy zaangażowanych środków finansowych, to bardzo 

ostrożnie do tego podchodzimy. Oczywiście rezygnujemy z takich działań, które mogą być w takim 

czasie zarazy zbędne, jak: święto województwa, kampanie promocyjne, budżet inicjatyw obywatelskich, 

bo nie mogą się odbywać zgromadzenia publiczne, duże imprezy, festyny. Już te pieniądze 

przekierowaliśmy na pomoc dla szpitali, na pomoc dla lekarzy, ale robimy wszystko, żeby inwestycje 

były terminowo realizowane. Oczywiście też aneksujemy te terminy, jeżeli przedsiębiorcy o to proszą, 

ale nie rezygnujemy. Pani Przewodnicząca również pytała się o testy i myślę, że to już w poprzednich 

komentarzach odpowiedziałam. Obiecałam, że będzie krótko, więc myślę, że jeżeli Państwo chcecie 

dopytać, albo moi koledzy chcą uzupełnić moją odpowiedź, to ja też bardzo dziękuję Państwu  

za zrozumienie w jakiej sytuacji pracujemy. Chcę powiedzieć, że ponad 500 osób w urzędzie jest  

na pracy zdalnej, na opiece z dzieci, także nas tu została garstka – 200 osób łącznie, ale staramy się 

wszystkie te tematy ogarnąć i również jesteśmy do Państwa dyspozycji telefonicznie, mailowo, video. 

Bardzo dziękuję za taką właśnie współpracę, przyspieszoną cyfryzację i ten poligon, który musimy 

przechodzić. Jeżeli jest życzliwość i zrozumienie, to się udaje. I Lubuskie to pokazało.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Mamy 

jeszcze zgłoszenie? Pani Małgorzata Gośniowska-Kola, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Bardzo dziękuję, Pani 

Przewodnicząca. Ja tylko chcę dopytać, ponieważ jako ostatni problem Pani Marszałek była uprzejma 

odpowiedzieć na pytanie dotyczące matur naszej młodzieży, która się uczy w szkołach niemieckich. 
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Moje pytanie brzmi dosyć konkretnie w związku z tym, że Pani Marszałek w tym liście się powołuje  

na różnego rodzaju tutaj działania samorządowców, to moje pytanie jest takie: Czy Zarząd, czy Pani 

Marszałek rozpoznała skalę zjawiska, jeżeli tak, to ile jest takich uczniów? Powołujemy się, oczywiście 

jak najbardziej słusznie, na taką dobrą realizację stosunków partnerskich z Brandenburgią i Saksonią. 

Poproszę o wskazanie podjętych działań z naszej strony, przez Zarząd w ramach współpracy 

partnerskiej. Czy zaoferowaliśmy taką pomoc. Te matury już się odbywają, stąd moje pytanie. Nawet  

to pytanie w tej chwili, czy ten problem, wydaje mi się, że nie w czasie jest poruszany, bo pewnie  

te matury się odbywają i te działania już dawno zostały podjęte. Z tego co wiem, to Pan Wojewoda już  

w tej kwestii się porozumiewał z Ministrem Szkolnictwa. Wobec tego pytam, jakie działania Zarządu 

zostały podjęte przez Panią Marszałek, skoro ten list był wczoraj napisany z polskiej strony. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę o krótkie 

wypowiedzi.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Pani Marszałek, dziękuję za wyjaśnienia, 

aczkolwiek nie do końca one odpowiedziały na te pytania. Niemniej jednak mam takie pytanie: skoro 

nasze szpitale zapotrzebowanie złożyły na kwotę 329 mln, w związku z czym jaki jest finał, czy 

podsumowanie roku 2019, jeżeli chodzi o kondycję finansową naszych jednostek, bo wiem, że takie 

sprawozdanie zostało przyjęte przez Zarząd Województwa? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Bogusław Motowidełko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Chciałbym się odnieść do stwierdzeń 

Pani Marszałek dotyczących relacji między Panem Wojewodą a Panią Marszałek, albo inaczej 

Zarządem Województwa a Urzędem Wojewódzkim w postaci przedstawicieli. Owszem przy swoim 

wystąpieniu powiedziałem, że jako mieszkaniec Lubuskiego, a szczególnie tej części południowej, 

można powiedzieć: jestem zadowolony z tych działań, które zostały podjęte. Natomiast w ciągłych Pani 

oświadczeniach, albo między wierszami, pojawiają się chyba trudności w relacjach, o których Pani mówi 

z Panem Wojewodą. Natomiast ja nie obserwuję takiej oto sytuacji. Wydawać by się mogło 

mieszkańcom, którzy będą słuchać albo wsłuchują się w głosy napływające z dwóch, można  

by powiedzieć, części województwa, bo rozbieżności w Pani pojęciu są duże. Natomiast ja mam 

odwrotne wrażenie, że zarówno Wojewoda, który wykonuje swoje czynności związane  
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z reprezentowaniem rządu w terenie, jak i też Pani Marszałek reprezentując samorząd, wykonujecie 

wszystkie możliwe swoje działania i nie chciałbym aby wyglądało na to, kto pierwszy, albo kto się 

prześciga, kto jest lepszy albo inaczej, kto ma na tym wyjść albo nie wyjść dobrze czy źle. Dlatego też  

z dużą sympatią apeluję do Pani Marszałek, skoro są jednak pewne różnice, to należy dużo więcej 

empatii wykazać i po prostu z Panem Wojewodą dużo więcej włożyć wysiłku, albo starać się o więcej 

zrozumienia, jak to w systemie mamy się odnaleźć. To jest tylko uwaga nie do samego problemu,  

ale też posługiwania się wszelkimi możliwymi swoimi narzędziami do tego, aby problem ten  

w województwie rozwiązywać. Jeszcze nam tylko uwagę do Pani Anny Chinalskiej. Na samym początku 

Pani się wypowiedziała w ten oto sposób, abyśmy jakby w ciemno korzystali ze wszystkich 

doświadczeń niemieckich w rozwiązywaniu problemów koronawirusa. Nie będę tego komentował  

w jakikolwiek sposób, tylko chciałbym abyśmy własne metody, które wprowadzamy realizowali, a widać 

że są skuteczne, mówiąc np. o województwie lubuskim. A jeżeli przeliczymy statystykę zachorowań  

do ilości mieszkańców, statystykę zgonów do ilości zachorowań, to można powiedzieć, że my jesteśmy 

w tym samym miejscu co Niemcy i oby tak dalej. Dlatego też uważam, że mamy własne metody, zasady 

posługiwania się różnymi narzędziami. Bardzo dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Jeszcze 

Pan Jędrzejczak, bardzo proszę.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Dzień dobry Państwu. Witam 

Państwa serdecznie. Pani Przewodnicząca, ja chciałem wyjaśnić jeden z motywów, który legł u podstaw 

przyjęcia stanowiska na wczorajszym posiedzeniu Zarządu w sprawie współpracy przygranicznej i pracy 

Polaków w Niemczech i Niemców w Polsce, bo też takie przypadki mamy, jak i te kwestie rozpoczęcia  

i odmrażania roku szkolnego w Niemczech. Powodów jest kilka. Po pierwsze, płyną sygnały  

od samorządowców, płyną sygnały od rodziców, płyną sygnały od mieszkańców pogranicza, ale płyną 

też sygnały z izb gospodarczych po polskiej i po niemieckiej stronie. A ostatecznym powodem, dla 

którego przedstawiłem ten projekt stanowiska Pani Marszałek i Zarządowi wynikał z konferencji 

prasowej Pana Premiera Morawieckiego, który mówił o tym, że w momencie kiedy będzie analizowana 

sytuacja w poszczególnych powiatach w kraju, czyli to w powiatach, w których zachorowalność jest  

na niższym poziomie, być może będzie możliwość poluzowania tych obostrzeń, które w tej chwili są.  

Z tego względu przyjęliśmy to stanowisko, ażeby Rząd, Minister Zdrowia, Pan Wojewoda ale też  

i Premier, przemyśleli sytuację, która w Warszawie niekoniecznie jest zrozumiała, bo współpraca 

transgraniczna i te dwa miasta, które mamy na terenie województwa, ale tak samo jest na całym 
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pograniczu polsko-niemieckim, polsko-czeskim, warte by było indywidualnego potraktowania i stąd było 

to stanowisko. My monitorujemy co się w Warszawie dzieje z samorządowcami, ale też z mieszkańcami 

pogranicza, którzy przecież korzystają ze wszystkich możliwych mediów. To był jeden z elementów, 

który powodował to, że wczoraj to stanowisko Pani Marszałek zaakceptowała i zostało skierowane  

do Prezesa Rady Ministrów. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, mamy 

jeszcze zgłoszenie Pana Karola Zieleńskiego. 

 

Dyrektor Biura Wojewody Lubuskiego Karol Zieleński: Dzień dobry. Szanowni Państwo Radni, Pani 

Marszałek, tutaj Urząd Wojewódzki, jak i sam Pan Wojewoda kilka razy został, że tak powiem, 

wywołany. Na początku odniosę się do tego co mówiła Pani Marszałek. Urząd Wojewódzki pracuje  

24 godziny na dobę i te konsultacje, co do zmian odbywały się sprawnie. Myślę, że jednak łatwiej jest 

się dogadać w województwie, niż z Komisją Europejską, niemniej bardzo jesteśmy otwarci  

na współpracę. To jest realizowane, ale tutaj kilka rzeczy chciałbym też dopowiedzieć, uzupełnić, aby 

nie rodzić dalszych publicznych nieporozumień. Myślę, że w tym gronie możemy to zrobić. Pytanie 

główne w przestrzeni publicznej, tutaj sformułowane też przez Panią Radną Aleksandrę Mrozek, 

odnośnie ilości testów na tle świata, na tle województwa. Otóż mamy możliwości realizacji testów  

do 140 w ciągu doby. Realizowanych jest mniej, ale to wynika bezpośrednio z dyspozycji lekarzy. 

Dyspozycja jest taka, że muszą być inne przesłanki niż sama obecność koronawirusa w Polsce, także 

musi być podwyższona temperatura, muszą być te inne czynniki chorobotwórcze. To co wspomniała 

Pani Marszałek, że osoby z kwarantanny będą badane. Ta liczba, którą Pani Marszałek wymieniła,  

to jest ta kwarantanna sanitarna, to jest 140 parę osób. Kwarantanna sanitarna to jest ta kwarantanna, 

gdzie obejmuje się nią osoby z bezpośredniego kontaktu z osobą, u której już potwierdzono chorobę. 

Mamy jeszcze osobną kwarantannę, tzw. kwarantannę graniczną, gdzie tam nie ma bezpośredniego 

wskazania do badania i tutaj każdy, kto przekroczy granicę z Polską, poddawany jest dwutygodniowej 

kwarantannie. A ten temat kwarantanny granicznej wiąże się z tym, o co Pani Radna pytała i tutaj z tego 

listu Pani Marszałek. Tę sytuację polskich uczniów transgranicznych śledzimy już od około miesiąca, 

kiedy przygotowywali się już do matur. Problem polega na tym, że oni mogą przekroczyć granicę  

i zdawać egzaminy, z tym że po powrocie będą poddani dwutygodniowej kwarantannie, a natężenie 

tych egzaminów jest dużo gęstsze, czyli co 2 - 3 dni są egzaminy. To wszystko rozumiemy. Odnośnie 

jeszcze testów, tytułem uzupełnienia. Jeżeli tutaj w ostatnim czasie nie mieliśmy tylu wskazań  

od lekarzy na wykonywanie testów, podjęta została decyzja o profilaktycznym badaniu personelu  
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i uczestników domów pomocy społecznej. Wiemy, że w skali kraju jest to dość mocno zaawansowany 

problem. Tam są ogniska zapalne. Obserwujemy to. Na szczęście u nas tego jeszcze nie ma. Tutaj 

Wojewoda w ostatnich dniach zabezpieczył dość wysokie środki, to jest ponad 800 tys. Rozważane  

są też przez Ministerstwo Pracy, Rodziny i Polityki Społecznej dodatki dla personelu tam 

mieszkającego. To jest newralgiczny punkt. Drugim newralgicznym punktem chorobotwórczym, takim 

zapalnym, są szpitale. Tutaj na szczęście jest pod kontrolą. Tutaj służby wojewody są w codziennym, 

permanentnym kontakcie z przedstawicielami tak szpitali wojewódzkich, jak i też szpitali powiatowych, 

które są włączone do walki z epidemią. Chciałbym w imieniu Pana Wojewody podziękować 

samorządowi województwa, Zarządowi Województwa za jednak skuteczne poszukiwanie ścieżek 

współpracy i dziękujemy bardzo. Razem walczymy z tą epidemią. Niestety, po tej wypowiedzi będę 

niestety musiał uciec, ponieważ od początku tej epidemii, codziennie trwają konsultacje w formie video  

z rządem, z poszczególnymi ministrami, z Premierem. To jest na bieżąco analizowane. Bardzo mocno 

dziękujemy za Państwa pośrednictwem, za pośrednictwem Zarządu medykom zaangażowanym  

w walkę z Covidem. Mam nadzieję, że niedługo spotkamy się w rzeczywistości. Dziękuję bardzo  

za głos.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Ja przypomnę 

Państwu, że był z nami Pan Karol Zieleński – Dyrektor Biura Wojewody Lubuskiego. Jeszcze mamy 

zgłoszenie Pana Stanisława Tomczyszyna, bardzo proszę.  

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Witam Pani Przewodnicząca, 

witam Państwa. Ja może kilka zdań uzupełnienia informacji, które złożyła tutaj również Pani Marszałek. 

Otóż proszę Państwa, tak się nieszczęśliwie chyba w naszym województwie złożyło, że w tym czasie, 

kiedy rozpoczęła się ta pandemia od tego słynnego naszego pacjenta zerowego na koronawirusa, 

również były w rolnictwie jeszcze dwie klęski. Otóż mieliśmy afrykański pomór świń. Tutaj, gdzie 

mieszka Pan Radny Potęga w Niedoradzu koło Otynia, praktycznie zostało wybitych około 23 tys. sztuk 

macior i warchlaków. To jedna z większych ferm w naszym województwie. I do tego jeszcze doszła 

ptasia grypa, to tam na północy naszego województwa w gminie Deszczno. To też kilkadziesiąt tysięcy 

– ferma drobiu praktycznie została zlikwidowana. W związku z tym też Izba Rolnicza wystąpiła do nas  

o pomoc i Zarząd Województwa też przyznał 40 tys. zł na zakup kompletów bioasekuracyjnych. To też 

jak padają dziki po lasach, to muszą się po prostu leśnicy głównie, czy myśliwi ubrać, żeby w jakiś 

sposób mieć zapewnione bezpieczeństwo, tak jak lekarze. Więc ta pomoc została tutaj przyznana. 

Odnośnie drugiej kwestii, którą poruszył Ran Radny Wacław Maciuszonek – odnośnie suszy, która 
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trzeci rok z rzędu nam zagląda w oczy i może przynieść jeszcze większe skutki, to muszę powiedzieć, 

że tutaj nasze kompetencje troszkę zostały jakby zabrane nam dlatego, że od dwóch lat mamy 

Przedsiębiorstwo Wody Polskie, ale też ten program rządowy powstał taki, który się nazywa „Stop 

suszy!”. My bierzemy udział w pracach tego programu, kilka projektów żeśmy przekazali Wodom 

Polskim. Na razie tam w tej materii nic się nie stało, ale być może, że pieniądze rządowe jakieś się 

pokażą. Myślę, że to Pani Radna Małgorzata Gośniowska-Kola by tutaj nam bardziej powiedziała,  

bo tu szukane są pieniądze głównie w Agencji Restrukturyzacji i w KOWR – Krajowym Ośrodku 

Wsparcia Rolnictwa. My praktycznie już tych pieniędzy, jako samorząd, nie mamy, chociaż też 

dysponujemy, bo program PROW jest programem centralnym, więc tutaj decyzje zapadają głównie  

w Ministerstwie Rolnictwa, czy w Agencji Restrukturyzacji. My mamy jeszcze zaplanowane kilkanaście 

milionów zł na wsparcie, na budowę dróg gminnych. Jeżeli te pieniądze przeznaczone były  

np. na suszę, to już samorządy tych pieniędzy nie dostaną na drogi, bądź też niewykorzystane 

pieniądze przeznaczone będą na różne programy wsparcia dla rolników. Te decyzje wkrótce poznamy  

i myślę, że tutaj te zbiorniki retencyjne jak najbardziej powinny być wspierane – większe, mniejsze  

te możliwości, nawet dla prywatnych przedsiębiorców, uważam że też takie wsparcie powinno być. 

Udzieliliśmy pomocy dla gminy Szczaniec teraz z Funduszy Ochrony Gruntów Rolnych, też na budowę 

trzech niedużych zbiorników retencyjnych, bo takie zapotrzebowanie tu w tej materii było. To takie 

uzupełnienie mojej informacji. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Marszałek Marcin Jabłoński, proszę bardzo.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Jabłoński: Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Państwo, chciałem podać kilka dodatkowych informacji związanych ze wsparciem dla przedsiębiorców. 

Wiele osób o to pytało. Oprócz informacji, które przekazała Pani Marszałek o już przeznaczonych  

20 mln z Europejskiego Funduszu Społecznego na wsparcie Funduszu Płacy, jesteśmy w trakcie 

opracowywania konkursu o wielkości około 30 mln zł we współpracy z organizacjami otoczenia biznesu. 

Uznaliśmy, że ten sposób konsultacji i takiej interakcji z organizacjami reprezentującymi gospodarkę  

i przedsiębiorców będzie najlepszy. Tymi organizacjami są Zachodnia Izba Przemysłowo-Handlowa 

oraz Organizacja Pracodawców Ziemi Lubuskiej. To są organizacje, które mają doświadczenie  

w przeprowadzaniu projektów, przeprowadzaniu działań związanych z organizacją wszystkiego tego,  

co potrzeba by wesprzeć przedsiębiorców. Wcześniej zajmowali się bonami inwestycyjnymi. Teraz 

chcielibyśmy, żeby przeprowadzili projekt, który prawdopodobnie będzie się nazywać „Lubuskie Bony 
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Wsparcia Przedsiębiorców”. To jest kwota około 30 mln zł. Jesteśmy także w trakcie dyskusji  

z Marszałkiem Poryckim, który zawiaduje EFS o skierowanie dodatkowych środków na zorganizowanie 

konkursu, który proponuje Ministerstwo Funduszy, również wskutek ułatwienia, uproszczeń różnego 

rodzaju regulacji związanych z wykorzystaniem środków unijnych. O ile ten pierwszy konkurs miałby 

służyć i wywoływać pewnego rodzaju wartość dodaną, bo chodzi w nim o to, aby utrzymać miejsca 

pracy, wesprzeć tych pracodawców, którzy podtrzymują produkcję i myślą już o przyszłości, to w tym 

drugim konkursie bardziej chodzić miałoby o fundusze obrotowe, o takie środki płynnościowe, które 

pozwolą przetrwać ten dramatycznie trudny okres przedsiębiorcom. Mamy nadzieję, że te procedury 

będą na tyle ułatwione, uproszczone, że duży będzie zakres oddziaływania tych konkursów. Chcę też 

Państwu powiedzieć, że o ile te środki możemy wykorzystywać w prostszy sposób w stosunku do tego, 

co miało miejsce w przeszłości, to wiąże się z tym nieprawdopodobna ilość pracy. Musimy 

opracowywać zawsze nowe zasady, regulaminy, opisy, projekty uchwał. Trzeba przeprowadzać 

głosowania w trybie także zdalnym, podobnie jak dzisiejsza sesja. Szczęśliwie z Marszałkiem Poryckim 

jesteśmy przy ul. Chrobrego w tych departamentach, które się zajmują środkami unijnymi, więc 

jesteśmy na co dzień z pracownikami. Nie chcę się skarżyć ale chcę żebyście Państwo wiedzieli,  

że w obecnym czasie mamy pracy nieporównywalnie więcej niż w takim normalnym, standardowym 

okresie ale staramy się sprostać tym wyzwaniom i na czas przygotowywać procedury. Wierzę,  

że w ciągłu kilku najbliższych dni ogłosimy wspólnie z ZIPH-em i OPZL-em szczegółowe informacje  

o tym pierwszym konkursie na kwotę blisko 30 mln zł i w różnie nieodległym czasie mam nadzieję,  

że będziemy mogli przedstawić szczegółową informację o tych funduszach płynnościowych  z nadzieją, 

że ogromna liczba małych i mikro przedsiębiorców będzie tym wsparciem objęta, ponieważ średnie 

przedsiębiorstwa będą mogły korzystać z funduszy ulokowanych na poziomie centralnym, z funduszy 

krajowych, ze środków Unii Europejskiej. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Bardzo proszę 

Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Krótka odpowiedź na ostanie 

interpelacje. Jeżeli chodzi o kondycje finansową jednostek ochrony zdrowia, zarówno SPZOZ-y, jaki  

i szpitale. Wszystkie szpitale zakończyły rok wynikiem dodatnim z wyjątkiem Ciborza. Jeżeli chodzi  

o SPZOZ-y, tutaj mam stratę, ponieważ nie udało się zakontraktować neurologii, ale nie ma obowiązku 

pokrycia wyniku przez samorząd, ponieważ razem z amortyzacją jest to jednak wynik dodatni. Jeżeli 

chodzi o spółki, Zielona Góra na koniec roku odnotowała stratę 4 mln 800 tys., Gorzów 2 mln 100 tys., 
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Torzym i Świebodzin są na plusie. Ta strata też nie wymaga pokrywania zobowiązań. Pierwsza 

identyfikacja potrzeb, o co pytała Pani Radna Mrozek, wynosiła 329 mln, to są potrzeby na sprzęt 

ratujący życie. Wiem, że jednostki ochrony zdrowia mają bardzo duże braki, tym bardziej odpowiadając 

Panu Radnemu Motowidełko, byliśmy zdziwieni, że Wojewoda kwestionuje niektóre z tych wydatków. 

To nie była, jak podkreśliłam wcześniej, żadna „radosna twórczość” Zarządu, Wojewody ani Marszałka, 

tylko wskazania lekarzy, medyków. Faktycznie muszę z przykrością powiedzieć, że Wojewoda 

przedłużał te uzgodnienia, które były poza nami ponieważ Zarząd nie wybierał, który sprzęt jest 

pierwszej potrzeby, a który nie. Niepotrzebnie to tak długo trwało. Nie wnikając już dzisiaj w szczegóły, 

mogę powiedzieć, że momenty były, ale mam nadzieję, że te relacje poprawią się, chociaż z przykrością 

muszę stwierdzić, że Wojewoda publicznie dyskredytował prace Marszałka i prace Zarządu. Myślę,  

że niepotrzebnie, bo wszyscy powinniśmy bardzo starać się i solidarnie współpracować tak, żeby 

zabezpieczyć społeczeństwo lubuskie jak najlepiej. Dziękuję bardzo.       

     

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, ja tylko 

przypomnę, że każdy z Państwa może zabrać głos dwa razy. Mamy drugie zgłoszenie Pana Wacława 

Maciuszonka i Panu oddaję teraz głos. Bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Pani Przewodnicząca, wcześniej 

chciałem zabrać głos, ponieważ czekałem na informację od Marszałka Tomczyszyna. Dobrze,  

że się wypowiedział, chciałem tylko dodać, że jak rozmawiam z rolnikami, niektórzy nie dostali jeszcze 

za suszę z ubiegłego roku. Znowu będzie problem jeśli chodzi o dziki. Dzików jest zatrzęsienie. Nie  

do końca sobie radzimy z ASF-em. To będzie kolejny problem. Dodatkowo jeszcze, jak mówiła Pani 

Marszałek, że wirus nam pomaga i nauczymy się pracować zdalnie. Myślę, że jeśli chodzi o rozwój 

produktów regionalnych, jest to idealna okazja i bardzo bym prosił o wsparcie. Natomiast uważam,  

że ten program dla przedsiębiorców to jest idealny pomysł. Bardzo dobry. Żeby tylko maksymalnie  

go uprościć. Prosiłbym, jeżeli jest to tylko możliwe, aby zwiększyć tę kwotę i nie stawiać aż takich 

wymogów, jeśli chodzi o rozwój, bo przedsiębiorcy walczą bardziej o przeżycie niż o rozwój. Pomysł 

bardzo dobry współpracy z tymi przedsiębiorcami, prośba aby zwiększyć ilość środków. Dziękuję.     

   

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Drugi głos 

Pan Marek Surmacz.  
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Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Proszę Państwa, odnośnie tej ostatniej 

uwagi, fragmentu wypowiedzi Pani Marszałek o współpracy z Wojewodą. Pani Marszałek, jeżeli jest 

wymagany formalny tryb uzgadniania z Wojewodą i w trakcie procedur uzgadniania, odpowiadając  

na pytania Wojewody albo podnoszone wątpliwości, Państwo zmienialiście zdanie albo treści wniosku, 

albo pomijaliście niektóre kwestie, które były wcześniej uzgadniane, wobec braku spójności procedury 

się przedłużały. Ja mam takie informacje, że niepotrzebne było takie parcie informacyjne, żeby nie 

powiedzieć propagandowe wyprzedzanie. Przypominam zawsze i wczoraj też polemizowałem w tej 

sprawie – samorząd jest lokalnym samorządem na terenie województwa i ma w państwie funkcję 

uzupełniającą, nie ma funkcji wiodącej, przewodzącej. Przedstawicielem rządu i państwa w Polsce  

na terenie lubuskiego jest Wojewoda. I szukanie pól zadrażnień jest kompletnie bez sensu. 

Przedstawiciel Wojewody w tej sprawie wypowiedział się jasno. Jest dobrze, więc po co wylewać kwasy 

na tą dobrą współpracę. Dziękuję.   

      

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani 

Marszałek się zgłasza. Komunikat dla Pani Małgorzaty Gośniowskiej-Koli, że i tak byłby czwarty głos  

w tej dyskusji więc i tak limit został przekroczony. Bardzo proszę Pani Elżbieta Anna Polak.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ja tylko chcę podkreślić, że z tą teorią, 

którą Pan Radny Surmacz przedstawił przed chwilą, ja się nie zgadzam, ponieważ samorząd jest 

autonomiczny i nie podlega Wojewodzie. My mamy swoje kompetencje, Wojewoda ma swoje 

kompetencje. Natomiast jeżeli chodzi o zarządzanie Regionalnym Programem Operacyjnym, to nie 

zmieniły się żadne przepisy. Nie mamy stanu wyjątkowego i wciąż instytucją zarządzającą Regionalnym 

Programem jest Zarząd Województwa Lubuskiego. Dziękuję.    

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan Marek 

Surmacz, trzeci głos, nie ma już takiej możliwości. Przypominam, że po dwa głosy. W jaki sposób Pani 

Małgorzata Gośniowska-Kola trzy razy? Pewnie Pani Małgosiu było to tak ciekawe, że trzy razy 

chcieliśmy posłuchać co ma Pani do powiedzenia. Zatem nie widzę zgłoszeń, poza osobami, które 

zabierały głos dwa razy, czyli skorzystały z możliwości wypowiedzenia się w tym temacie. Uznaję,  

że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Szanowni Państwo, na serwerze dla radnych zostały 

zmieszczone informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej w latach 2014-2020 wraz ze stanem wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych  
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w województwie lubuskim. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania do przedmiotowych informacji? Nie 

ma. Dziękuję bardzo.  

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 11 do protokołu.  

 

Punkt 5. 

Podjęcie uchwały w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych przypadających w 2020 roku na realizację zadań samorządu województwa 

lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób 

niepełnosprawnych – druk nr 255/20.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji jest obecny Pan 

Jakub Piosik. Widzimy Pana Jakuba. Witam serdecznie. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Nie 

widzę zgłoszeń. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych na uwagi lub pytania? Proszę  

o zgłoszenia. Mamy zgłoszenie, Pani Aleksandra Mrozek. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ja mam pytanie: ile osób zatrudniają te dwa 

zakłady, które otrzymają dofinansowanie?  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie Dyrektorze, bardzo 

proszę o odpowiedź. 

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: Mamy dwa 

zakłady aktywności zawodowej. Jeden i drugi zatrudnia po 21 osób niepełnosprawnych, czyli w sumie 

42 osoby niepełnosprawne ze stopniem znacznym i umiarkowanym pracują w dwóch zakładach 

aktywności zawodowej.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma jeszcze pytania? Nie widzę. Przechodzimy zatem do głosowania. Projekt uchwały  
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w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

przypadających w 2020 roku na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie 

rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 255/20, poddaje 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole 

„za”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „przeciw”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i kliknąć w pole „wstrzymuję się”. Pan Marek Cieślak, nie mamy jeszcze Pana decyzji.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Cieślak: Nie mogę zagłosować. Jestem „za”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Cieślak: Nie mogę zagłosować elektronicznie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Ten głos 

jest też dla nas ważny i on się liczy. Pani Anna Chinalska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Tak, jestem „za”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Mamy 

wynik.  

30 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVI/241/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 kwietnia 2020 r. w sprawie podziału 

środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2020 roku  

na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej 

oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  

 

Punkt 6. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Międzyrzecz prowadzenia części zadania 

publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych – druk nr 248/20.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

departament zgłosił autopoprawkę do Biura Sejmiku, do tej uchwały. Autopoprawka dotyczy zmiany  

w podstawie prawnej – ustawy z dnia 21 marca 1985 r. o drogach publicznych. Jest:  Dz. U. z 2018 r. poz. 

2068 z późn. zm., ma być: Dz. U. z 2020 r. poz. 470. Na sesji obecny jest w trybie zdalnym Pan Sławomir 

Kotylak – Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? 

Bardzo proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub 

pytania? Mamy zgłoszenie. Pan Zbigniew Kołodziej, bardzo proszę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Taka sytuacja jest jakby ewenementem 

w tej chwili, jeśli chodzi o współpracę między samorządami gminy a województwem o drogach, które 

przebiegają przez miasto. Czy propozycja współpracy jest też w innych miastach, czy to zdarzyło się 

pierwszy raz i jest testowane, jak można przekazać subwencję i wsparcie na realizację zadania Gminie 

Międzyrzecz w stosunku do innych na przyszłość? Jakby to wyglądało w przyszłości, bo tutaj widzę,  

że zdarzyło się po raz pierwszy, że mamy Gminę Międzyrzecz z drogą nr 137, która przebiega przez 

miasto Międzyrzecz i chciałbym wiedzieć, czy w innych miastach jest podejmowana podobna decyzja  

o podjęcie uchwały na zasadzie współpracy z innymi miastami? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę, Pan Dyrektor 

Sławomir Kotylak.  

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Sławomir Kotylak: Panie Radny, takich 

wniosków w przeciągu ostatnich dwóch, trzech lat rozpatrywaliśmy ponad sto, zresztą tytułem uchwał 

Sejmiku również one były za każdym razem procedowane. To nie jest forma dofinansowania dla 

samorządu terytorialnego, to jest kwestia utrzymania czystości w pasach zieleni na terenie miasta. Czyli 

krótko mówiąc, jeżeli droga wojewódzka przebiega przez teren miasta, jest ona de facto w zarządzie 

dróg wojewódzkich, ale samorządy biorą na siebie odpowiedzialność, jeśli chodzi o utrzymanie pasa 

zieleni, czyli: wykaszanie trawników, pielęgnacja poboczy etc.      

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy mamy jeszcze pytania  

do tej uchwały? Ponownie zgłasza się Pan Zbigniew Kołodziej. Bardzo proszę.  
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Chciałem się upewnić, czy tak jak tu Pan 

Dyrektor mówi, że to jest zadanie, za które Zarząd Dróg Wojewódzkich nie zapłaci? Za utrzymanie 

zieleni?  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Dyrektor Kotylak, 

bardzo proszę. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Sławomir Kotylak: Jeżeli dochodzi  

do podpisania porozumienia, wówczas pielęgnacja trawników, nasadzenia tulipanów i innych rzeczy  

w pasie drogowym przejmuje jednostka samorządu terytorialnego, która o takie porozumienie wystąpiła.   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy mamy 

jeszcze pytania? Nie widzę, zatem Szanowni Państwo, przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały  

w sprawie powierzenia Gminie Międzyrzecz prowadzenia części zadania publicznego Województwa 

Lubuskiego w zakresie dróg publicznych – druk nr 248/20, wraz z autopoprawką, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „za”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „przeciw”. Kto się wstrzymał, proszę kliknąć w pole 

„wstrzymuję się”. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Jestem „za”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

wszyscy głosowali za podjęciem uchwały.  

30 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.    

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVI/242/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 kwietnia 2020 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Międzyrzecz prowadzenia części zadania publicznego Województwa Lubuskiego  

w zakresie dróg publicznych stanowi załącznik nr 17 do protokołu.  
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Punkt 7. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia od Województwa Wielkopolskiego 

części zadania w zakresie organizacji publicznego transportu zbiorowego ze względu na planowany 

przebieg linii komunikacyjnej Leszno – Wschowa – Głogów ( – Zielona Góra)  – druk nr 256/20.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jest z nami Pan Sławomir 

Kotylak – Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? 

Proszę o zgłoszenia. Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nikt 

się nie zgłasza. Szanowni Państwo, przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę  

w sprawie przyjęcia od Województwa Wielkopolskiego części zadania w zakresie organizacji publicznego 

transportu zbiorowego ze względu na planowany przebieg linii komunikacyjnej Leszno – Wschowa – Głogów 

( – Zielona Góra)  – druk nr 256/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę kliknąć pole „za”. Kto jest przeciw, proszę kliknąć  pole „przeciw”. Kto się wstrzymał, proszę 

kliknąć pole „wstrzymuję się”. Pani Anna Chinalska proszę o wyrażenie swojej woli. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Jestem „za”. Mam podniesioną rękę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Mamy 

problem z obrazem, także nie widzieliśmy, ale słyszymy, także bardzo dziękujemy. Szanowni Państwo, 

wszyscy radni głosowali „za” przyjęciem uchwały.  

30 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVI/243/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 kwietnia 2020 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie przyjęcia od Województwa Wielkopolskiego części zadania w zakresie organizacji 

publicznego transportu zbiorowego ze względu na planowany przebieg linii komunikacyjnej Leszno – 

Wschowa – Głogów ( – Zielona Góra)  stanowi załącznik nr 20 do protokołu.  

 

 

 



35 

 

Punkt 7a. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2020 dotacji 

celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach 

wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego  – druk nr 257/20.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jest z nami Pan Mirosław 

Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę 

o zgłoszenia. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. 

Mamy zgłoszenia, będziemy to zapisywać. Widzimy Pana Edwarda Fedko, Panią Aleksandrę Mrozek, Pana 

Bogusława Motowidełko, Pana Kazimierza Łatwińskiego i Panią Małgorzatę Gośniowską-Kolę. Szanowni 

Państwo, bardzo proszę Pani Aleksandra Mrozek zadaje pytanie.    

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: 37 podmiotów, czy 35 uzyskało wsparcie, 

dotacje, z tego dziewięćdziesiąt parę procent, bo 30, to są obiekty sakralne. Mam pytanie, czy inne 

podmioty nie zgłaszają potrzeb w tym zakresie i ile podmiotów niezwiązanych z działalnością parafii, 

obiektami sakralnymi, zgłosiło taki wniosek?  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Panie 

Dyrektorze.    

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Szanowni Państwo, jeżeli chodzi 

o te środki, które posiadamy czyli milion złotych, podział jest taki, że 900 tys. jest zabezpieczone na 

parafie, 100 tys. na pozostałe podmioty. Jeżeli chodzi o składane wnioski, to większość to są  jednak 

parafie, gdzie zabytkowymi obiektami są kościoły i tak jak w poprzednich latach, tak i w tym roku 

również tak było. Oczywiście wpływają wnioski z prywatnych zabytków, nie jest to wielka skala. 

Natomiast w przypadku zabytku prywatnego mieliśmy jeden duży wniosek na 450 tys. i wkładu 

własnego żadnego. My wymagamy wkład własny 50% i w tych przypadkach, gdzie jest taki wniosek, 

bardzo duży wniosek na 450 tys. bez wkładu własnego, on w takim przypadku nie jest dofinansowany. 

Natomiast 100 tys., które jest na gminy i na podmioty prywatne, z tego co pamiętam – jeden podmiot 

prywatny, pozostałe są to również gminy, które składały, natomiast reszta, tutaj Pani Radna ma rację, 

są to parafie. Dziękuję.       



36 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę pytanie zadaje Pan Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Pani Przewodnicząca, ja nie mam pytania, 

natomiast wniosek. W pozycji 19 wniosku w kolumnie 2 poprawić błąd pisarski, mianowicie jest 

napisane: „przeprowadzenie prac restauratorsko-konserwatorskich przy figurce św. Wawrzyńca  

w Łagowicu”, powinno być w Łagowcu, żeby nie było później wątpliwości do jakiej miejscowości jest  

to dofinansowanie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pan Bogusław Motowidełko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Mam zapytanie, które związane jest  

z wniesionymi, przez Pana Radnego Zbigniewa Kołodzieja i Radnego Bogusława Motowidełko  

w poprzednim roku, interpelacjami dotyczącymi Zamku w Świebodzinie, istniejącym przy LORO. 

Obydwie interpelacje dotyczyły właśnie przeznaczenia funduszy na rozpoczęcie remontu, albo inaczej – 

najpierw na przygotowanie projektu tego remontu. Otrzymałem odpowiedź od Pani Marszałek, że tym 

działaniem powinien zająć się zarząd szpitala. Nie wiem jak wygląda sytuacja, gdyż nie otrzymałem  

do tej pory żadnej odpowiedzi. Czekam na nią. Ponadto pani dyrektor mówiła, wypowiadając się, że taki 

plan zostaje przygotowany. Podobnym tematem zajmował się w zeszłym roku w swojej interpelacji Pan 

Zbigniew Kościk. może Panu Dyrektorowi wiadomo coś na ten temat? Czy dzieją się jakieś prace nad 

projektem zadań, działań, czy jeszcze nie?         

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Panie Dyrektorze.    

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Trudno mi odpowiadać dzisiaj  

w kwestiach, które wnioski zostały złożone. Na pewno ten wniosek nie został złożony. Czy są 

prowadzone przez właściciela jakieś prace projektowe, tego dziś nie jestem w stanie odpowiedzieć, ale 

spróbuję się dopowiedzieć i przekazać taką informację.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pytanie zadaje Pan 

Kazimierz Łatwiński.  
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Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Ja chciałem wrócić do tematu, który 

poruszaliśmy na komisji w zeszłym roku. Chciałem zapytać o losy takiego wniosku o remont dachu 

ratusza w Szprotawie. Czy wniosek dalej jest złożony? Czy został wycofany? Może już jest wykonany 

remont? Panie Dyrektorze, bardzo proszę o odpowiedź.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie Dyrektorze, bardzo 

proszę. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Jeżeli chodzi o ten rok, ta ja sobie 

nie przypominam, żeby on był tutaj złożony. Jego losy, czy on został zakończony, tak samo jestem  

w stanie sprawdzić i później przekazać taką odpowiedź dla Pana Radnego.   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Mamy  

zgłoszenie, Pani Radna Małgorzata Gośniowska-Kola. Proszę bardzo.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Dziękuję bardzo Pani 

Przewodnicząca. Szanowni Państwo, myślę że skala potrzeb, która jest w województwie lubuskim, 

jeżeli chodzi o nakłady na zabytki, jest tak ogromna, że wszyscy mamy tego świadomość. Nasze 

pytania, wszystkich Państwa, tylko to potwierdzają. W związku z tym, jeszcze raz potwierdzam, że Pan 

Dyrektor jest w trudnej sytuacji, bo liczba wniosków jest ogromna, skala potrzeb i liczba wniosków 

rozpatrzonych, zweryfikowanych pozytywnie jest taka jaka jest. Mam wniosek i chciałbym go złożyć,  

by w ramach weryfikacji spowodowanej tą sytuacją pandemii, która w tej chwili sprawia nam ogromne 

trudności, w ramach weryfikacji, chociażby zamówień publicznych i zmian budżetowych, przyjąć taki 

wniosek, że w przypadku możliwości zwiększenia kwoty w budżecie, i rozpocząć to oczywiście 

możliwościami takimi na jakie nas stać w tym roku, zmienić i zwiększyć kwotę nakładu na zabytki,  

na prace konserwatorskie i budowlane. Jeżeli to możliwe to w tym roku, bo z pewnością taka 

weryfikacja będzie, a w przyszłym ponownie – taki wniosek już dzisiaj składam. Dziękuję bardzo.      

   

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani 

Aleksandra Mrozek, bardzo proszę. 
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Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ja mam jeszcze jedno pytanie, Panie 

Dyrektorze. Bardzo proszę o przypomnienie, z czego to wynika, taki poddział tych środków: z 1 mln zł, 

900 tys. idzie na obiekty sakralne, a 100 tys. na pozostałe? 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Zasadniczo zależy to od ilości 

wniosków, które wpływają. Gro zabytków jest w rękach sakralnych, różnych, bo nie tylko kościoły 

katolickie, cerkwie. Prywatnych jest mniej, czy było mniej. Być może teraz ta skala się zwiększy, ale  

do tej pory był proponowany taki podział. Oczywiście, jeżeli będą wnioski, aby to zmienić, to myślę,  

że Zarząd ewentualnie podejmie taki temat. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Nie widzę 

już zgłoszeń. Szanowni Państwo, mamy projekt uchwały wraz z autopoprawką. Panie Dyrektorze,  

w sprawie autopoprawki, bardzo proszę. Chodzi o autopoprawkę, którą zgłosił Pan Edward Fedko. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Dokładnie tak. Pojawiła się 

literówka i lepiej ją od razu poprawić.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję. Zatem 

projekt uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2020 dotacji celowych na 

prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru 

zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 257/20, wraz z autopoprawką, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę kliknąć w pole „za”. Kto 

jest przeciw, proszę kliknąć w pole „przeciw”. Kto się wstrzymał, proszę kliknąć w pole „wstrzymuję się”. Pani 

Anna Chinalska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Jestem „za”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję. Wszyscy 

radni głosowali za przyjęciem uchwały.  

30 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 
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Uchwała Nr XVI/244/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 kwietnia 2020 r. w sprawie 

udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2020 dotacji celowych na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych  

na obszarze województwa lubuskiego  stanowi załącznik nr 23 do protokołu.  

 

Punkt 7b. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2020 rok  – druk nr 259/20.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji jest Pani Alicja 

Woźniak – Zastępca Dyrektora Departamentu Finansów. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę 

o zgłoszenia. Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. 

Przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2020 rok  – druk nr 259/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę kliknąć w pole „za”. Kto jest przeciw, proszę kliknąć w pole „przeciw”. Kto 

się wstrzymał, proszę kliknąć w pole „wstrzymuję się”.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani Anna 

Chinalska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Jestem „za”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

28 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania. 

Uznaję, że uchwała został podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVI/245/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 kwietnia 2020 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2020 rok stanowi załącznik nr 26  

do protokołu.  
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Punkt 7c. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2020-2033 – druk nr 260/20.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji jest Pani Alicja 

Woźniak – Zastępca Dyrektora Departamentu Finansów. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę 

o zgłoszenia. Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. 

Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2020-2033 – druk nr 260/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „za”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i kliknąć w pole „przeciw”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole 

„wstrzymuję się”. Pani Anna Chinalska. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Jestem „za”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

27 radnych za, 0 przeciw, 3 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała został podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVI/246/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 kwietnia 2020 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2020-2033 stanowi 

załącznik nr 29 do protokołu.  

 

Punkt 7d. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Krośnieńskiemu – druk  

nr 258/20.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Widzimy już Pana Tomasza 

Wróblewskiego – Dyrektora Departamentu Ochrony Zdrowia. Witamy. Czy są w tej sprawie wystąpienia 
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klubowe? Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Mamy 

zgłoszenia. Pani Aleksandra Mrozek, bardzo proszę.   

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ja mam takie pytanie, ponieważ dzisiaj 

otrzymaliśmy informację od Pani Marszałek, że zapotrzebowanie placówek służby zdrowia jest 

ogromne. Te potrzeby szacowane są na blisko 330 mln zł w związku z tym pewne podmioty, samorządy 

będą zgłaszały takie potrzeby, tak jak zgłasza to dzisiaj szpital w Krośnie. W związku z tym moje 

pytanie jest takie: czy my mamy jakieś kryteria, jakiś klucz udzielania wsparcia, czy to jest na zasadzie 

kto pierwszy ten lepszy? Dziękuję.   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie Dyrektorze, bardzo 

proszę.  

 

Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia Tomasz Wróblewski: Szanowni Państwo, jeśli chodzi  

o szpital w Krośnie Odrzańskim, to przypomnę Państwu, że do 2017 r. szpital był prowadzony przez 

prywatną spółkę, która po upadku tego szpitala, zabrała ze sobą cały sprzęt. Teraz starostwo 

powiatowe próbuje ten sprzęt odbudować, w związku z tym, ta pomoc ma trafić na zakup aparatu RTG, 

który jest jednym z najbardziej podstawowych aparatów, w który należy wyposażyć szpital. Jeżeli  

w szpitalu w Krośnie takiego aparatu nie będzie, to mieszkańcy powiatu krośnieńskiego, będą 

przyjeżdżać do szpitala w Zielonej Górze i z kolei obciążać szpital uniwersytecki. Zatem, stąd jest 

zasadne, aby temu szpitalowi w Krośnie Odrzańskim pomóc, żeby pacjenci z powiatu krośnieńskiego 

pozostawali na swoim terenie i byli leczeni na miejscu.    

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pani Helena Hatka zadaje pytanie.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Dziękuję bardzo, że udzielił mi Pan odpowiedzi  

na pytanie. Miałam zamiar zadać pytanie, czy typową rzeczą jest, że my wspieramy powiaty, udzielając 

specjalnego wsparcia na doposażenie szpitali. Rozumiem, że to jest wyjątkowa sytuacja. Pytanie moje 

jest następujące: czy przekazanie tych środków, na zakup rzeczywiście niezbędnego sprzętu, jakim jest 

to urządzenie, zaspokoi wszystkie potrzeby sprzętowe tego szpitala? To jest pierwsze pytanie.  
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Po drugie, czy mamy zamiar w przyszłości dosprzętawiać z pieniędzy samorządu województwa 

lubuskiego pozostałe szpitale powiatowe? Trzecie pytanie: czy w sytuacji, kiedy teraz musimy dbać  

o to, żeby personel pracujący w szpitalach był bezpieczny, czyli w sytuacji pandemii, czy nie byłoby 

konieczne ustalenie priorytetów, jakie zadania w zakresie ochrony służby zdrowia powinniśmy wspierać. 

Kolejne pytanie, już takie prawne. Czy wspieranie finansowe powiatu krośnieńskiego ze środków 

samorządu województwa lubuskiego jest zgodne z prawem? Jeżeli to jest szpital powiatu 

krośnieńskiego, to czy nie do obowiązku tego powiatu należy wspieranie finansowe tego szpitala? 

Dziękuję bardzo.       

       

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Panie 

Dyrektorze bardzo proszę.     

 

Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia Tomasz Wróblewski: Dziękuję bardzo. Zacznę od końca. 

Jest to prawnie możliwe. Taką pomoc otrzymuje też samorząd województwa lubuskiego chociażby  

od Miasta Gorzów, który wspomaga poprzez nasz Urząd Marszałkowski szpital w Gorzowie, czy Miasto 

Zielona Góra przekazuje środki, przekazując samorządowi województwa lubuskiego z przeznaczeniem 

dla szpitala uniwersyteckiego. Pytała Pani, czy to jest jednorazowa pomoc. W tamtym roku samorząd 

województwa lubuskiego, też przeznaczał środki na pomoc dla powiatu nowosolskiego w związku  

z zakupem tomografu. Wspomaganie innych jednostek terytorialnych nie jest do końca taką regułą, 

ponieważ samorząd województwa jest podmiotem tworzącym dla 14 jednostek ochrony zdrowia  

i przede wszystkim te jednostki są finansowane. Niemniej jednak w sytuacjach kryzysowych, taką była 

sytuacja w Nowej Soli, gdzie zepsuł się tomograf, czy tutaj w Krośnie Odrzańskim, gdzie brakuje tego 

sprzętu RTG, który też jest niezbędny przy obecnej pandemii, ponieważ jak wiemy wirus atakuje też 

płuca, a tym sprzętem też diagnozujemy stan zdrowia, jeśli chodzi o nasze płuca. Także to też  

ma związek z obecną sytuacją dotyczącą pandemii. Dziękuję.          

   

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę, Pan Zbigniew Kołodziej.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Moje pytanie brzmi: jakie są koszty 

zakupu aparatu RTG? My dokładając 500 tys. zł w jakim procencie finansujemy zakup tego aparatu?  

Dziękuję.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Panie 

Dyrektorze, bardzo proszę o odpowiedź.  

 

Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia Tomasz Wróblewski: Starostwo oszacowało zakup 

aparatu w wysokości 900 tys. zł. My planujemy przeznaczyć pół mln.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Marek Surmacz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Mark Tomasz Surmacz: Panie Dyrektorze, jaka to spółka 

przysłużyła się do tak dramatycznej sytuacji tego szpitala powiatowego w Krośnie? Czy ona funkcje 

jeszcze w ogóle w zarządzaniu podmiotami medycznymi, szpitalnymi na terenie naszego województwa?   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie Dyrektorze, bardzo 

proszę o odpowiedź.  

 

Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia Tomasz Wróblewski: Tak, funkcjonuje. Jest to Grupa 

Nowy Szpital, którą między innymi dzisiaj Pani Marszałek omówiła, mówiąc o sytuacji finansowej 

jednostek ochrony zdrowa. Między innymi wspiera ją też Narodowy Fundusz Zdrowia, ponieważ 

neurologia, która była w szpitalu w Ciborzu, w publicznym szpitalu, została przeniesiona do szpitala  

w Świebodzinie, który to szpital jest prowadzony przez tę spółkę.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę drugi głos, Pani Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Dyrektorze, ja nie kwestionuję 

zasadności pomocy dla szpitala w Krośnie, tak jak i w ubiegłym roku pomocy dla szpitala w Nowej Soli. 

Ja Pana pytałam o kryteria, czy będziemy udzielać pomocy doraźnej w takich wypadkach jak te dwa, 

gdzie w jednym przypadku popsuł się sprzęt, a w drugim ktoś zostawił w takim, a nie innym stanie 

szpital? Czy my mamy kryteria, czy działamy tylko doraźnie i będziemy zawsze, jeśli sytuacja się taka 

zdarzy w poszczególnych szpitalach, udzielać bezwzględnej pomocy?   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani 

Marszałek chce odpowiedzieć, bardzo proszę. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pan Dyrektor bardzo dobrze sobie radzi. 

Chciałam podkreślić, że jest to inicjatywa Zarządu Województwa, także nie chcę tak wystawiać Pana 

Dyrektora. Oczywiście uzasadnienie merytoryczne wynika z wniosku powiatu krośnieńskiego, ale 

również jest to wniosek, który bardzo często składali radni wojewódzcy, prosząc o wsparcie szpitala 

krośnieńskiego. Staramy się realizować Państwa interpelacje. Kilkunastu radnych podpisało się pod tym 

wnioskiem. Jest to wyjątkowa, bardzo dramatyczna sytuacja, gdzie powiat bardzo się stara uratować 

ten szpital. Nie planujemy takiej kompleksowej pomocy, odpowiadając na pytanie Pani Radnej Mrozek, 

ponieważ tak jak podkreślił Pan Dyrektor, samorząd wojewódzki jest organem odpowiedzialnym  

za 14 jednostek ochrony zdrowia, gdzie są olbrzymie deficyty i faktycznie mamy gdzie inwestować. 

Potrzeby znacznie przekraczają możliwości finansowe samorządu, niemniej jednak, jak Państwo 

zauważyliście, często w wyjątkowych sytuacjach, kryzysowych, pomagamy przy pożarach, tak jak przy 

pandemii. Mieliśmy wypadek kryzysowy, to było chyba w Szprotawie, gdzie utopiła się cała rodzina. 

Staramy się wsłuchiwać w głosy naszych partnerów, innych samorządów i zrezygnować nieraz, bo my 

nie mamy nadmiaru budżetu, musimy zrezygnować z czegoś, żeby komuś pomóc. Ale myślę, że taką 

twarz powinien mieć samorząd.       

   

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę, Pani Anna Synowiec. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ja chciałam powiedzieć uzupełniająco. Pan 

Radny Marek Surmacz spytał o Spółkę Nowy Szpital. Nie tak daleko właśnie ten podmiot zarządza 

szpitalem w Kostrzynie nad Odrą. Tam jest bardzo krytyczny stan tego szpitala, tylko tak uzupełniająco. 

Chciałam oczywiście powiedzieć, że popieram wsparcie szpitala w Krośnie. Myślę, że jest to sytuacja 

wyjątkowa i tak jak się pochyliliśmy nad szpitalem w Nowej Soli, tak samo tutaj wspieram inicjatywę 

radnych. Nie podpisałam się, akurat nie miałam okazji, pod wnioskiem radnych, ale podpisuję się 

dzisiaj. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani Anna 

Chinalska.   

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, bardzo proszę o spojrzenie życzliwym okiem na tę dotację, 

dla szpitala powiatu krośnieńskiego. Tak jak, tu już padły różne Państwa głosy, nasz Powiat 
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Krośnieński, nie należy do powiatów bardzo bogatych. Jest powiatem, który stara się uratować  

i podnieść z ruin szpital, który naprawdę od 2017 roku odbudowuje. Tutaj do Pani Hatki, chciałabym 

powiedzieć, że właśnie w dobie walki z koronawirusem, gdzie mówi się o 2 latach, powiedzmy tej 

pandemii, to nasi pacjenci nie będą musieli jeździć do Zielonej Góry, żeby prześwietlić się rentgenem, 

ponieważ w naszym szpitalu, jest tylko stary na kliszę, bardzo drogi w konserwacji sprzęt, który ma ileś 

lat i naprawdę jest bardzo przestarzały. W walce z pandemią ten nowy sprzęt na pewno będzie bardzo 

przydatny. Ja podam tylko własny przykład, może się posłużę przykładem mojego męża, który jest  

po 3 operacjach kręgosłupa i nigdzie, w mieście powiatowym w Krośnie Odrzańskim, nie mógł się 

prześwietlić. Zajmował kolejki i musieliśmy jeździć do Zielonej Góry. Ja bardzo Państwa proszę o takie 

życzliwe spojrzenie na sytuację naszego szpitala. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę Pan Łukasz Mejza.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowna Pani Przewodnicząca, Drogie Koleżanki 

i Drodzy Koledzy Radni. Również chciałem powiedzieć, że ten wniosek o wsparcie szpitala w Krośnie 

Odrzańskim znajduje moje pełne poparcie, dlatego bardzo proszę o przegłosowanie tego wniosku,  

o przyjrzenie się temu wnioskowi przychylnym okiem i o pomoc dla szpitala w Krośnie Odrzańskim. 

Dziękuję pięknie.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Mamy 

jeszcze zgłoszenie, drugi raz Pani Helena Hatka. Bardzo proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Szanowni Państwo, inspiracją do zadania przeze 

mnie tych pytań jest wiedza na temat sytuacji szpitala w Krośnie i tego, jak bardzo ważne jest, żeby ten 

szpital w Krośnie działał i rozwijał się. To chciałbym podkreślić, dlatego że ta odległość z Krosna czy  

do Zielonej Góry, czy do innych szpitali, jest dużym problemem dla mieszkańców, którzy mieszkają 

szczególnie w małych miejscowościach, które są wokół Krosna. Ja trzymam kciuki za powiat, żeby 

udało się doposażyć ten szpital, żeby mógł wreszcie normalnie działać, bo właściwie od 20 lat ważą się 

losy tego szpitala i nigdy nie było dostatecznych pieniędzy, żeby ludzie mieszkający w Krośnie mieli 

normalne warunki do leczenia. Bardzo proszę Państwa, żeby wesprzeć powiat i wesprzeć ten szpital. 

Dziękuję bardzo.    

     

 



46 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Marek Surmacz, drugi 

głos, bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Dwa słowa tylko w uzupełnieniu. 

Czujemy się przekonani, bo sprawa wydaje się oczywista. Chciałbym tylko, żeby ta praktyka 

rzeczywiście była, kiedy inne szpitale będą w podobnych potrzebach i sytuacjach, żeby znów nie 

przekonywać do tego, tylko złożyć wniosek i ewentualnie rozważyć go w tym samym trybie, bo jeżeli 

chodzi o poczucie bezpieczeństwa, ale też realnie obsługę naszych obywateli w województwie, to chyba 

nikt nie powinien mieć wątpliwości w tej sprawie.     

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Tadeusz Ardelli. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Dzień dobry Państwu. 

Ja jestem „za”, tak jak wszyscy z nas. Tylko problem polega właśnie na tym, żebyśmy wszystkie 

szpitale powiatowe, czy inne jakieś miejskie, traktowali jednakowo. Jeżeli już przekazujemy jakieś 

dotacje na rzecz jednego powiatowego szpitala, żeby też na rzecz innych przekazywać. Dziękuję.   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: O głos prosił Pan Wacław 

Maciuszonek. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Radni, też jestem „za”, żeby ten aparat kupić, tylko że myślę, że nie z naszych pieniędzy. W dobie tego 

kryzysu, naprawdę roztropnie musimy patrzeć na wszystkie zadania, które nie należą do nas. Po drugie,  

myślę, że robimy sobie trochę na przekór, bo raczej powinniśmy centralizować służbę zdrowia, a nie 

rozdrabniać. Szpital w Krośnie, z całym szacunkiem, mam tam wielu przyjaciół, jest to mój okręg 

wyborczy, natomiast… pieniądze żeby przekupywać lekarzy, ściągać lekarzy, podbierać innym 

podmiotom, to jest nie fer. Po drugie, bez jakichkolwiek kryteriów, z całym szacunkiem dla mojej 

przemiłej Koleżanki Ani, dla mego Kolegi Łukasza, nie róbmy tak, bo to nie jest w porządku. Cel jest 

słuszny, ale kryteria i samo postępowanie, metodologia, jest po prostu błędna. Dziękuję.    

     

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Sebastian Ciemnoczołowski.  
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Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję. Witam 

serdecznie wszystkich. Mam taką informację, dostałem od Członka Zarządu Powiatu Krośnieńskiego, 

że w tej wyjątkowej sytuacji w ramach tych 900 tys. zł na RTG, 150 tys. to są dodatkowe koszty 

budowlane, a w ostatnim półtora roku, powstała w szpitalu w Krośnie stacja ratownictwa, oddział 

wewnętrzny i szpital jest gotowy do otwarcia oddziału rehabilitacji. Ja myślę, że w tej sytuacji, kiedy 

część Radnych, w tym głównie Radnych PiS-u, i służb Wojewody, apeluje do Marszałka Województwa  

i do Zarządu, do Samorządu, żeby wspierać szpitale powiatowe, także ze środków RPO, to tym 

bardziej, w tej wyjątkowej sytuacji, analogicznie jesteśmy nie tylko uprawnieni ale powinniśmy wspierać 

powiat krośnieński w tej specyficznej sytuacji. Więc pytania o to, czy to jest prawne czy nie, wydają się 

bezzasadne ale też wewnętrznie niespójne, jeżeli Państwo Radni apelujecie o wsparcie szpitali  

ze środków RPO. Dziękuję bardzo.        

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Jeszcze 

mamy zgłoszenie, Pan Edward Fedko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: W zasadzie to sprowokowany zostałem 

troszeczkę tą dyskusją, bo wydaję mi się, że dzisiaj w bardzo trudnym okresie w jakim znalazła się 

służba zdrowia, nie mamy o czym dyskutować. W każdej formie, każdy poziom referencyjny szpitali 

powinien być wspierany. Ale myślę, że może byśmy się tak zastanowili, a co od siebie jeszcze?  

Ja postanowiłem i to już zrealizowałem w ubiegłym miesiącu, że w zdecydowanej większości dieta 

moja, będzie w kolejnych miesiącach przekazywana na szpitale. Przekazałem na Zieloną Górę, 

przekazałem na Międzyrzecz, teraz pójdzie na Nową Sól i Sulechów, następnie na Centrum 

Ortopedyczne w Świebodzinie i Pulmunologiczny Szpital w Torzymiu. Myślę, że warto jednak wesprzeć 

tę służbę zdrowia i apeluję do Koleżanek i Kolegów Radnych, byście również swoją inicjatywą aktywnie 

wspierali służbę zdrowia. Dziękuję.     

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bogusław Motowidełko.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Ja mam wrażenie, że Pan Radny 

Ciemnoczołowski to dnia, bez tego aby PiS-em się podpierać w swojej nie wiem w jakiej daleko idącej 

albo małowzrocznej polityce, to chyba takiego dnia nie przeżyje. Panie Radny Sebastianie, proszę 

zauważyć, ta dyskusja nie zmierzała w żadnym, można powiedzieć, sporze politycznym, tylko raczej ku 

temu aby wyjaśnić, np. Pani Aleksandrze Mrozek, to jakie zasady będą dalej nas obowiązywać. Więc 
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Panie Sebastianie, ja rozumiem, że Pan bardzo nas lubi i za to bardzo dziękuję, bo za każdym razem 

na sesji Pan wspomina Radnych z Prawa i Sprawiedliwości. Natomiast przypomnę troszeczkę historię 

szpitala w Krośnie, może Państwo zapomnieliście, kto dwie kadencje wstecz doprowadził do upadku 

szpitala w Krośnie. Starostą wtedy, prawdopodobnie jak dobrze pamiętam, był Radny z PSL-u. Jestem 

za tym, żeby wspierać ten szpital, jak i każdy powiatowy, bo powrót szpitala krośnieńskiego, do takiego 

stanu, to były starania Posłów Prawa i Sprawiedliwości, i dzisiaj mamy taką oto sytuację Panie 

Sebastianie. Jestem za tym, aby takie działania podjąć. I po co mamy tutaj się prześcigać kto jest za? 

Wszyscy jesteśmy za tym, żeby w tej sytuacji nadzwyczajnej temu szpitalowi pomóc i wydaje mi się,  

że dyskusja już dalej jest zbędna. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, bardzo 

proszę, Pan Sebastian Ciemnoczołowski.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Ja tylko krótko, bo moja 

wypowiedź nie wypływała ze szczególnej miłości lub jej braku w stosunku do Państwa Radnych i moich 

Koleżanek i Kolegów z Prawa i Sprawiedliwości, tylko słyszałem, że Państwo podważacie – pytacie się 

o podstawę prawną i w ogóle o prawomocność takiej pomocy. Jeżeli Państwo się o to pytacie, to trochę 

sami sobie zaprzeczacie. To nie wypływa z mojej złośliwości, tylko z rzeczywistej potrzeby wsparcia 

tego szpitala. Dziękuję bardzo i też Bogusławie Cię serdecznie pozdrawiam.    

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Zgłosił się jeszcze Pan Mark 

Surmacz, ale nie udzielam głosu, bo to jest trzeci głos w dyskusji. Po dwa głosy ma każdy z radnych. 

Czy jeszcze ktoś z Państwa się zgłasza?    

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani Przewodnicząca, w sprawie 

formalnej – o zamknięcie dyskusji. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo się cieszę. Myślę,  

że głos Pana Marka Surmacza tak daleko poszedł, że nikt się już nie zgłasza. Zatem poddaję projekt 

uchwały w spawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Krośnieńskiemu – druk nr 258/20, pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole 

„za”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „przeciw”. Kto się wstrzymał, proszę kliknąć 

w pole „wstrzymuję się” i podnieść rękę. Jeszcze Pani Anna Chinalska.   
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Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Jestem „za”. Dziękuję bardzo.   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Wszyscy radni, po długiej  

i burzliwej dyskusji absolutnie zagłosowali za podjęciem uchwały.  

30 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała został podjęta jednomyślnie. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVI/247/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 kwietnia 2020 r. w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Krośnieńskiemu stanowi załącznik nr 32 do protokołu.  

 

Punkt 8. 

Przyjęcie protokołu z XV sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

przypominam, że protokół z XV sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego jest dostępny do wglądu  

na serwerze. Od czasu udostępnienia Państwu do wiadomości protokołu, nie zostały zgłoszone przez 

Państwa żadne uwagi. Przyjęcie protokołu z XV sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole 

„za”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „przeciw”. Kto wstrzymał się, proszę 

podnieść rękę i kliknąć w pole „wstrzymuję się”.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Marek Cieślak, nie  

ma woli głosowania? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Cieślak: Głosowałem. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę jeszcze raz 

zagłosować. Proszę zatem wyrazić swoją wolę, swoim głosem. Bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Cieślak: Jestem „za”. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Nie ma już 

na platformie Pana Tadeusza Ardelli. Pani Anna Chinalska.   

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Jestem „za”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze, dziękuję.  

28 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że protokół z XV sesji Sejmiku został przyjęty.    

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Punkt 9. 

Zamkniecie obrad XVI sesji Sejmiku. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, kolejna 

sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego odbędzie się 8 czerwca w trybie zdalnym, chyba, że zajdą 

takie okoliczności, które pozwolą nam obradować w normalnym trybie. Natomiast, jeżeli zajdzie 

potrzeba podjęcia pilnych uchwał, zwołamy oczywiście sesję nadzwyczajną. Po odbytych testach  

na sprzęcie do wideokonferencji, posiedzenia komisji mogą odbywać się w trybie zdalnym. Jeżeli 

oczywiście, będzie taka potrzeba procedowania nad uchwałami. Zatem przy kolejnej sesji, komisje 

powinny się odbyć normalnie w trybie zdalnym i powinny opiniować projekty uchwał. E-mailem 

zostaliście Państwo poinformowani o przedłużeniu terminu składania oświadczeń majątkowych  

do 31 maja br. Proszę pamiętać o zachowaniu tego terminu. Pragnę również Państwa poinformować,  

że sesja absolutoryjna odbędzie się w sierpniu br. Mamy zgłoszenie Pana Tadeusza Jędrzejczaka. 

Bardzo proszę.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Chciałem podziękować 

pracownikom Biura Sejmiku i informatykom Urzędu Marszałkowskiego, za bardzo sprawne i przyjazne 

dla nas przygotowanie tej sesji. Bardzo Państwu dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Mamy 

jeszcze zgłoszenie, Pan Sebastian Ciemnoczołowski. 

 



51 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Ja za pozwoleniem Pani 

Przewodniczącej, dostałem takiego e-maila, w imieniu Pana Starosty Krośnieńskiego i Pana Burmistrza 

Krosna Odrzańskiego, taki liścik krótki z podziękowaniami dla Państwa Radnych, chciałbym przeczytać, 

jeżeli mogę. To jest dosłownie kilka zdań. „Dziękujemy Państwu za przychylne podejście do niezwykle 

ważnej inwestycji, nie tylko z punktu widzenia powiatu krośnieńskiego ale całego województwa 

lubuskiego. Zachodnie Centrum Medyczne w Krośnie Odrzańskim gotowe jest do pomocy w szerokim 

zakresie diagnostyki i leczenia m.in. chorób płuc, co może być szczególnie istotne w obecnym czasie. 

Jesteśmy do Państwa dyspozycji, a udzieloną dzisiaj pomoc finansową traktujemy jako wyraz Państwa 

dalekowzroczności i  odpowiedzialności. Te słowa kierujemy zarówno do całego Zarządu Województwa 

Lubuskiego, jak i Radnych Województwa Lubuskiego. Szczególne słowa uznania należą się Pani 

Marszałek Elżbiecie Annie Polak, dla której zdrowie lubuszan zawsze było priorytetem. Dziękujemy 

również Panu Marcinowi Jabłońskiemu oraz osobie, bez której wiele planów żadnych, z punktu widzenia 

ośrodków regionalnych, nie mogłoby się ziścić – to Poseł na Sejm RP, Pan Waldemar Sługocki. 

Dziękujmy, Grzegorz Garczyński – Starosta Krośnieński, Marek Cebula – Burmistrz Krosna 

Odrzańskiego.” Dziękuję bardzo.            

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę, Pani Anna 

Chinalska.     

     

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Ja w kwestii pewnego sprostowania dla Kolegi 

Motowidełko. Starostą, który przekazał szpital dla Grupy Nowy Szpital, na pewno nie był Starosta  

z Polskiego Stronnictwa Ludowego. Starostą z PSL-u w ostatniej kadencji był Pan Mirosław Glaz,  

a poprzednio był inny pan starosta, ale musicie Państwo wiedzieć, że szpital powiatu krośnieńskiego  

w owych czasach był bardzo zadłużony, dlatego też jedynym ratunkiem było wtedy przekazanie dla 

Grupy Nowy Szpital. Dla dobra wszystkich i nie wszczynania kłótni, nie będziemy żonglować, z jakiej 

partii kto był, ale dementuję, że na pewno nie z Polskiego Stronnictwa Ludowego. Wracam teraz  

do bardzo miłej części. W imieniu swoim oraz wszystkich mieszkańców powiatu krośnieńskiego, pragnę 

Państwu bardzo serdecznie podziękować, za tę naprawdę wielkoduszną decyzję – ona będzie służyła 

nam wszystkim. My jako mieszkańcy powiatu krośnieńskiego, poczujemy się bezpieczniej. Dodam, jako 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia Sejmiku Województwa Lubuskiego, że czujemy się teraz dużo 

bezpieczniej w tych czasach, dzięki bardzo dobrej pracy Zarządu Województw Lubuskiego, który 

wprowadził tyle środków i dba o potrzeby zdrowotne. Teraz potrzeba czasu, dbania o potrzeby 

zdrowotne mieszkańców, bo jak widzimy sami wiele spraw, wiele rzeczy gdzieś się dzieje, z którymi 
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niektóre państwa sobie nie radzą. Ja jeszcze raz dziękuję w imieniu mieszkańców naszego powiatu. 

Dziękuję bardzo za głos.     

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pan Zbigniew Kościk.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ta dyskusja, tak na marginesie, o Krośnie 

Odrzańskim, szpitalu, wywołała u mnie refleksję, czy przez przypadek za jakieś 3 miesiące nie mamy 

wyborów samorządowych, ale zapewniam Państwa, że są za prawie 4 lata, a więc trzeba trochę 

spokoju w tym względzie. A z uśmiechem na twarzy chcę też przypomnieć, Pani Przewodnicząca,  

że w połowie roku miała się odbyć nasza część wyjazdowa, szkoleniowa i chciałbym prosić, żeby nikt 

nie wpadł na pomysł żeby ona była zdalna. Myślę, że wszyscy wstrzymamy się w tym zakresie i prośba 

jest taka, żebyśmy odłożyli to w czasie i podszkolili się face to face. Dziękuję pięknie, życzę dużo 

zdrówka.   

   

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan Marek 

Surmacz.      

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek  

w szczególności, 23 marca tego roku skierowałem do Pani Marszałek pismo z prośbą o wyjaśnienie 

pewnego incydentu bulwersującego, który miał miejsce na terenie jednostki nadzorowanej przez Panią 

Marszałek i do dzisiaj w tej sprawie, a minął już miesiąc, nie uzyskałem stanowiska Pani Marszałek  

w tej sprawie. Ja tam postawiłem kilka istotnych pytań o wyjaśnienie tego, jakie kroki podejmowały Pani 

podległe służby, a potem osobiście Pani Marszałek. Oczekuję na odpowiedź w tej sprawie. Dziękuję.   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pani Aleksandra Mrozek.    

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ja mam do Pani Marszałek gorącą prośbę  

i pytanie jednocześnie. Wyręczając Pana Dyrektora Departamentu Zdrowia, powiedziała Pani piękne 

zdania, że taki powinien właśnie być samorząd. Powinien pomagać w sytuacjach, kiedy zachodzi 

potrzeba i rzeczywiście twarzą województwa lubuskiego, samorządu jest Zarząd Województwa.  

Ja kieruje pytanie o taką pomoc, która też jest ogromnie pilna, potrzebna. O tę pomoc prosiła Starosta 
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międzyrzecki, komisja, ja składałam interpelację. Chodzi o pomoc w rozwiązaniu problemu Domu 

Dziecka w Międzyrzeczu. Niestety otrzymałam negatywną odpowiedź. Dzisiaj, kiedy pojawiają się 

szanse, a przynajmniej zapowiedzi Ministerstwa Funduszy i Rozwoju Regionalnego o przekazaniu 

blisko miliarda zł na potrzeby związane z prowadzeniem DPS-ów ale i placówek opiekuńczych. Dzisiaj 

też padła tu informacja od Dyrektora Biura Wojewody, że mamy na wsparcie 800 tys. zł, głównie  

na DPS-y. Czy w tej sytuacji, będąc wrażliwymi ludźmi, nie zechcemy pomóc, też wyjątkowo tej 

jednostce, która prowadzi 6 DPS-ów i domy dziecka. Dzieci już raz zostały skrzywdzone przez los. 

Teraz po raz drugi zostaną rozdzielone. Oddzieleni od swoich opiekunów, od rówieśników, dlatego że 

nam nie starczyło pieniędzy. W tej sprawie był kierowany wniosek i prośba do Wojewody. Była składana 

przez Poseł Osos interpelacja do ministerstwa. I chcę powiedzieć, że zapoznałam się  

z 3 odpowiedziami, w tym odpowiedzią Zarządu Województwa. Każda jest tak inna, jakby robiła 

wrażenie, że nie bardzo pochylono się nad tym wnioskiem, nad tymi pismami, bo każdy podmiot 

odpowiada zupełnie inaczej na ten sam problem. Na problem bardzo wielki, dzieci osieroconych i po raz 

drugi skazanych na rozłąkę z tymi osobami, z którymi już nawiązały więzi emocjonalne. Dlatego  

ja bardzo proszę, Panią Marszałek, cały Zarząd Województwa, o to żebyście Państwo wzięli pod uwagę 

tę sytuację, proszę Radnych. Myślę, że kto jak kto, ale dzieci potrzebują szczególnie pomocy.  

I ta sytuacja tragiczna z tą zarazą, która panuje, nie zwalnia nas z tego, żeby nie czuć też potrzeby 

włączenia się w rozwiązanie tak pilnego problemu.  Pani Marszałek, gorąco Panią proszę o to, żeby się 

jeszcze raz pochylić. Dziękuję.                 

      

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Wacław Maciuszonek.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Pani Przewodnicząca, ja czuję się 

trochę zażenowany, po tym liście, który przeczytał Sebastian, ponieważ Pani Mrozek, tutaj pyta  

o kryteria. Godzinę żeśmy dyskutowali i okazało się, że najważniejszym kryterium, to jest kryterium 

partyjne. Tak nie powinno być, radni głosują wszyscy, ja też byłem „za” mimo wątpliwości. 

Podziękowania idą na ręce Pana Posła Sługockiego. Myślę, że to niepoważne. Natomiast, mam prośbę 

do Pani Marszałek, nie ruszam się za dużo, siedzę i powiedzmy przestrzegam tych wszystkich zasad, 

które nakłada nam rząd. Natomiast, brakuje mi informacji np. na temat koronawirusa. Nie bardzo mnie 

interesuje co się dzieje w Czechach, na Litwie, czy gdzie indziej, brakuje mi informacji z województwa. 

Może nie potrafię znaleźć. Jak sobie wejdę na Onet, Lubuskie, to tam mam z ministerstwa zdrowia. Nie 

bardzo mnie interesują jakie są w Warszawie informacje na temat koronawirusa w lubuskim, dlatego 
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dobrze by było, jeżeli jest taka możliwość bezpośredniej informacji – co się dzieje, nawet nie tylko jeżeli 

chodzi o koronawirusa, ale i co się dzieje w służbie zdrowia, a też wszystkie działania, które dotyczą 

gospodarki czy rolnictwa, jeżeli Zarząd takie podejmuje, to ja bym bardzo prosił o takie informacje,  

bo takich informacji mi trochę brakuje. Dziękuję.       

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Elżbieta Anna 

Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Już odpowiadam. Przepraszam,  

bo jednocześnie jesteśmy na wideokonferencji z Panią Minister Funduszy i mam taką prośbę – będę się 

musiała wyłączyć, ponieważ są omawiane bardzo ważne sprawy dotyczące dalszego procedowania, 

przekierowania kolejnych środków finansowych, nie tylko na walkę z pandemią ale też na wsparcie 

gospodarki. Tylko króciutko. Poproszę Wicemarszałka Łukasza Poryckiego, jest przygotowany. Jeżeli 

chodzi o Dom Dziecka, faktycznie pochylimy się jeszcze raz, bo w tej chwili są nowe warunki, nowe 

możliwości. Skoro objęliśmy tak szybko pomocą DPS-y, Ośrodki Szkolno-Wychowawcze, Domy 

Samotnej Matki, więc mogę obiecać, że rozważymy jeszcze raz również wsparcie dla tego Domu 

Dziecka. Te wszystkie argumenty jak najbardziej są przekonywujące. Jeżeli chodzi o informację  

z województwa na temat nie tylko walki z pandemią, to wysyłamy codziennie do radnych newsletter,  

w którym staramy się zawrzeć wszystkie informacje dotyczące prac Zarządu i te takie najbardziej 

interesujące. Jeżeli chodzi o walkę z pandemią, działania Zarządu i innych instytucji, to jest specjalny 

serwis informacyjny na naszej stronie lubuskie.pl i wszystkie informacje zmieniają się tam codziennie. 

Widzę, że jest bardzo duże zainteresowanie. Nigdy ten nasz portal nie był aż tak często czytany, jak  

w tej chwili. Tak jak wcześniej powiedziałam, przyspieszona cyfryzacja na pewno pomaga w tej chwili  

w sprawnym komunikowaniu się, więc poproszę kolegów w tej chwili o odpowiadanie Państwu.  

Ja niestety muszę się pożegnać bo nie chciałabym stracić jakieś ważnej informacji, żeby nie straciło 

lubuskie. Bardzo dziękuję.    

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Łukasz Porycki jako ostatni głos, bo nawet, proszę Państwa, nie mamy w programie takiego punktu ale 

wiem, że sprawa jest pilna, związana z naszym zdrowiem, z naszym bezpieczeństwem. Zatem Panie 

Marszałku bardzo proszę.    
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Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Dziękuję Pani Przewodnicząca. 

Szanowni Państwo, ROPS jest w trakcie przystępowania do projektu własnego, który będzie realizował 

z pieniędzy Europejskiego Funduszu Społecznego na kwotę 4,5 mln zł. Będą przyznawane granty dla 

wszystkich DPS-ów będących w wykazie Wojewody Lubuskiego. Dodatkowo obejmiemy tym wsparciem 

wszystkie schroniska dla bezdomnych, Domy Samotnej Matki. Będą to granty w wysokości zależnej  

od liczby podopiecznych. Od 30 tys. do ponad 220 tys. zł. Te granty są na zakup odzieży ochronnej, 

zakup niezbędnych instrumentów medycznych oraz na dodatkowe wynagrodzenie osób pracujących  

w tych ośrodkach. Również ROPS będąc partnerem w projekcie POWER, to jest program  

w Ministerstwie Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej, złożył 21 kwietnia, czyli dosyć niedawno, 

zapotrzebowanie na 3 mln zł, po to aby rozdysponować te pieniądze na domy dziecka znajdujące się  

na terenie województwa lubuskiego. Czekamy na odpowiedź. Te 3 mln powinny trafić niebawem 

również dla domów dziecka, żeby zabezpieczyć domy dziecka w niezbędny sprzęt ochronny i na 

bieżącą działalność.  

 

Punkt 9. 

Zamknięcie obrad XVI sesji Sejmiku. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, zamykam obrady XVI zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-

2023. Dziękuję Radnym i zaproszonym gościom za udział w obradach.  

     

Protokół sporządzili: 

Karolina Kordas 

Jarosław Rodziewicz 

Ewa Węgierkiewicz-Bieniarz 

Julita Zborowska 
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